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Protokół Nr 30 
z trzydziestej sesji Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 5.03.2009r. 

 
 
 
Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku 
przy ulicy Pocztowej 2. 
 
Sesja trwała od godz. 10.00 – do godz. 16.10. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
W sesji na 15 radnych udział wzięło 13 radnych , czyli quorum wymagane do podejmowania 
prawomocnych uchwał zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym / jedn.tekst Dz.U. 
Nr 142 poz. 1591 z późn. zm. / 
 
Radny nieobecny usprawiedliwiony – Ireneusz Balcer. 
 
Ze składu radnych ubył Piotr Węgrzyn z uwagi na wygaśnięcie mandatu – powołanie na 
stanowisko Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku. 
 
 
Spoza Rady w posiedzeniu uczestniczyli: 
 
1. Burmistrz Więcborka     - Paweł Toczko 
2. Sekretarz Gminy      - Renata Jesionowska – Zawieja 
3. Skarbnik Gminy      - Władysław Rembelski 
4. Radca Prawny UM      - Krzysztof Hoffman 
5. Dyrektor Biura Obsługi Oświaty Samorządowej  - Waldemar Kuczerepa 
6. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania 
    Przestrzennego i Gospodarki Nieruchomościami  - Michał Bąk 
7. Dyrektor Miejsko – Gminnego Ośrodka Kultury 
    w Więcborku      - Karol Koziel 
8. Dyrektor Biblioteki Publicznej w Więcborku  - Maria Kołata 
9. Radny Rady Powiatu     - Andrzej Chatłas 
10. Księgowa Miejsko-Gminnego Ośrodka  
    Kultury w Więcborku     - Mirosława Braun 
11. Sołtys Dalkowa      - Irena Śpica 
12. Redaktor „Wiadomości Krajeńskich”   - Robert Lida 
13. Redaktor „Gazety Pomorskiej”    - Marieta Chojnacka 
14. Redaktor „Radio Weekend”    - Maciej Bór 
15. redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych” - Leszek Skaza 
16. Mieszkaniec Więcborka     - Andrzej Inert 
 
 
Obradom przewodniczył p. Józef Kujawiak – przewodniczący Rady Miejskiej w Więcborku. 
 
 
 
 



 2 

Porządek obrad przewidywał: 
 
1. Otwarcie. 
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Przyjęcie protokółu z XXIX sesji Rady Miejskiej. 
4. Informacja  Przewodniczącego Rady Miejskiej  o podejmowanych działaniach w okresie 

między sesjami. 
5. Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Informacja Dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku dotycząca 

realizacji zadań zaplanowanych na 2008r. z uwzględnieniem sfery organizacyjno- 
gospodarczej i finansowej oraz załoŜeń na 2009r. 

- Dyskusja 
8. Informacja Dyrektora Biura Obsługi Oświaty Samorządowej z zakresu kształtowania się 

kosztów związanych z działalnością oświaty samorządowej w 2008r. po wprowadzeniu II 
etapu programu oszczędnościowego. 

- Dyskusja. 
9. Informacja Dyrektora Miejsko-Gminnej Biblioteki  w Więcborku z uwzględnieniem 

między innymi: 
a) zadań zaplanowanych na 2009 r. 
b) aktualnych problemów organizacyjno – gospodarczych i finansowych. 

1. - Dyskusja. 
10. Przyjęcie informacji Burmistrza Więcborka na temat pozyskanych środków finansowych 

zewnętrznych w tym unijnych na 2009r. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia Planów Odnowy Miejscowości. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie przez Burmistrza Więcborka 

umowy o dofinansowanie przedsięwzięcia p.n. „ Budowa wielofunkcyjnego boiska 
sportowego ogólnie dostępnego dla dzieci i młodzieŜy w Więcborku „ 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na realizację w 2009r. przez MGOPS w 
Więcborku projektu systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki – 
Priorytet VII „ Promocja Integracji Społecznej, Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie 
aktywnej integracji, Podziałanie 7.1.1. Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji 
przez ośrodki pomocy społecznej. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaŜy uŜytkownikowi wieczystemu nieruchomości 
gruntowej oddanej w uŜytkowanie wieczyste. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia nieruchomości połoŜonych w 
Więcborku. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na sprzedaŜ lokali mieszkalnych 
stanowiących własność Gminy Więcbork.  

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budŜecie Gminy Więcbork w roku 2009. 
18. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
19. Wolne wnioski i informacje. 
20.. Zakończenie.  
 
 
 
Ad. 3 Przewodniczący RM Józef Kujawiak poinformował, Ŝe protokół z XXIX sesji został 
napisany, osobiście go przeczytał i podpisał nie wnosząc poprawek, zaś zgłoszone do niego 
uwagi zostały uwzględnione. Zapytał , czy są jeszcze jakieś uwagi ze strony radnych. 
Takowych nie zgłoszono, zatem poprosił o jego przegłosowanie. 
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Protokół przyjęto jednomyślnie 
 
 
Ad. 4 Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie 
między sesjami. 
 
 5.02.2009r. – udział w spotkaniu radnych Rady Miejskiej  z sołtysami, Burmistrzem 
Więcborka, Kierownikami Referatów Urzędu Miejskiego i Dyrektorami samodzielnych 
jednostek UM. 
9.02.2009r. – dwukrotne spotkanie z mieszkanka Więcborka p. Rozpłoch dotyczące 
problemów związanych ze skargą na uchwałę Nr XX/175/2008 podjętą przez Radę Miejską w 
Więcborku. 
Tego samego dnia Przewodniczący RM odbył spotkanie z Kierownikiem ds. Wodociągowych 
w Zakładzie Gospodarki Komunalnej. Tematem spotkania było: zapoznanie się z ustalonym 
programem działania na najbliŜszy okres w odniesieniu do przeprowadzenia doraźnych, 
najpilniejszych prac konserwacyjnych, zmierzających do poprawy jakości wody na terenie 
miasta i gminy. 
13.02.2009r. – udział w posiedzeniu Rady Nadzorczej w Zakładzie Gospodarki Komunalnej. 
22.02.2009r. – udział w posiedzeniu Komisji Inwentaryzacji, Wspierania Inicjatyw 
dotyczących Rynku Pracy i Promocji oraz handlu i Usług Rady Miejskiej. 
23.02.2009r. -  wizja lokalna na stacji wodociągowej w Więcborku, której celem było 
zapoznanie się ze jej stanem techniczno – eksploatacyjnym i zaawansowaniem prac 
konserwacyjnych – wymiana odrdzewiaczy.  
26.02.2009r. – udział w Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej, 
Porządku Publicznego i dostosowania do Unii Europejskiej Rady Miejskiej. 
2.03.2009r. – udział w posiedzeniu Komisji BudŜetu i Finansów Rady Miejskiej. 
W tym dniu Przewodniczący RM brał równieŜ udział w zebraniu sprawozdawczym w 
sołectwie Jeleń. 
3.03.2009r. – udział w spotkaniu Delegatów Gminnej Spółki Wodnej. 
4.03.2009r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Sypniewo oraz sołectwa Runowo 
Krajeńskie. 
Ponadto w omawianym okresie Przewodniczący RM  na bieŜąco uczestniczył w spotkaniach 
roboczych organizowanych inicjatywy Burmistrza Więcborka i jego własnej, w celu 
wyjaśnienia lub omówienia bieŜących problemów. Współdziałał teŜ w załatwianiu wszelkich 
spraw w biurze rady Miejskiej. 
 
Kończąc wystąpienie podziękował radnemu Stanisławowi Piłce za pomoc w obsłudze zebrań 
soleckich w czasie jego choroby. 
 
 
Ad. 5 Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 
 
30.01.2009r. – udział w Komisji Mieszkaniowej oraz wyjazd do Sępólna Krajeńskiego celem 
podpisania aktów notarialnych. 
31.01.2009r. – udział w Walnym Zebraniu StraŜy PoŜarnej w Sypniewie. 
2.02.2009r. – uczestnictwo w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Borzyszkowo i Czarmuń. 
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3.02.2009r. – spotkanie w rzędzie Marszałkowskim. Celem spotkania było omówienie 
sposobu naliczania luki finansowej środków zewnętrznych na budowę kanalizacji oraz 
kwestie związane z ich pozyskaniem. 
4.02.2009r. – wyjazd do Bydgoszczy na spotkanie z dyrektorem PKP p. Furmanem. Na 
spotkaniu kontynuowano rozmowy dotyczące moŜliwości przejęcia kilku lokali znajdujących 
się w budynkach PKP. 
5.02.2009r. – wyjazd do Sępólna Krajeńskiego celem podpisania aktów notarialnych. W tym 
teŜ dniu Burmistrz uczestniczył w spotkaniu z sołtysami i radnymi Rady Miejskiej w 
Więcborku 
6.02.2009r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Pęperzyn i Śmiłowo. 
9.02.2009r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Zaburtowo i Puszcza. 
10.02.2009r. – udział w posiedzeniu Komisji Mieszkaniowej i uroczystości obchodów  
50- lecia poŜycia małŜeńskiego p. Włodarczyk. 
11.02.2009r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Suchorączek. 
12.02.2009r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Jastrzębiec. 
13.02.2009r. – uczestnictwo w zebraniu Rady Nadzorczej Zakładu Gospodarki Komunalnej. 
18.02.2009r. – spotkanie z mieszkańcami Osiedla BoWiD. W spotkaniu oprócz Burmistrz 
uczestniczył równieŜ p. Piotr Łukarski – kierownik ds. Wodociągów i Kanalizacji ZGK, 
Prezes Rady nadzorczej ZGK, sołtys Jastrzębca i Kierownik Administracji Zasobów 
Komunalnych p. Stefan Dropinski. Głównymi tematami poruszonymi w trakcie zebrania były 
sprawy związane ze złą jakością wody i funkcjonowaniem osiedlowej kotłowni. 
19.02.2009r. – udział w posiedzeniu Komisji Inwentaryzacji… oraz spotkanie z redaktorem 
„Radio Weekend” p. Maciejem Bórem. 
20.02.2009r. – spotkanie z przedstawicielami banków: PolBank i Raiffeisen Bank i 
zapoznanie się z ich ofertą. 
23.02.2009r. – 27.02.2009r. – urlop wypoczynkowy. 
2.03.2009r. – udział w posiedzeniu Komisji BudŜetu i Finansów oraz uczestnictwo w 
zebraniach sprawozdawczych sołectwa Jeleń i Frydrychowo. 
3.03.2009r. – udział w Walnym Zgromadzeniu Delegatów Spółki Wodnej. W tym dniu 
Burmistrz spotkał się równieŜ z  przedstawicielami Spółki ENEA, którzy omówili moŜliwości 
montaŜu nowych punktów świetlnych. Zgodnie z tym, co przedstawiono procedura polega na 
tym, Ŝe gmina musi zlecić ENEA montaŜ nowych punktów i zapłacić za wykonaną usługę. 
Według wykonanej kalkulacji koszt jednego punktu bez projektu wyniósłby 3.000,00 zł. 
4.03.2009r. – wyjazd do Sępólna Krajeńskiego w celu podpisania aktów notarialnych oraz 
udział w zebraniach sprawozdawczych sołectw: Runowo Krajeńskie i Sypniewo. 
 
Ad. 6 Interpelacje i zapytania radnych.    
 
1. Radny Jerzy Urbaniak pytał o termin oddania do uŜytku nowo budowanego parkingu przy 

kościele. Pytał teŜ, czy w związku z oddaniem inwestycji opracowano warunki 
korzystania zarówno z parkingu jak i powstałego przy nim szaletu miejskiego. 

2. Radny Stanisław Piłka uwaŜał, Ŝe koszt 3.000,00 zł za postawienie 1 punktu świetlnego 
jest stosunkowo duŜy, tym bardziej, Ŝe to ENEA będzie czerpać z tego konkretne zyski. 

Tu Burmistrz zgodził się z przedmówcą wskazując jednocześnie inny aspekt sprawy, a 
mianowicie fakt, Ŝe właścicielem ENEA jest niemiecka Spółka i Gmina zlecając wykonanie 
oświetlenia będzie podnosić kapitał obcej Spółki. 
3. Radny Waldemar Kuszewski zgłosił interpelację dotyczącą ewentualnego rozpatrzenia i 

zastanowienia się nad organizacją ruchu na ulicy Wodnej i Potulickich po oddaniu do 
uŜytku budowanego tam parkingu. Wskazywał, Ŝe  ulica Wodna jako dwukierunkowa, 



 5 

moŜe okazać się mało droŜna - utrudnienia z wjazdem i wyjazdem samochodów z 
parkingu. 

4. Radna Beata Lida pytała, czy jest moŜliwe mobilizowanie dyrektorów i kierowników 
jednostek organizacyjnych naszej Gminy do brania udziału w konkursach 
organizowanych przez Urząd Marszałkowski w celu pozyskania zewnętrznych środków 
finansowych. Z  tego, co zaobserwowała takie inicjatywy podejmowane są u nas w 
nielicznych przypadkach, w przeciwieństwie do działań jakie w tym kierunku czynią 
jednostki ościennych gmin.  

5. Radny Roman Mroczkowski  poruszył sprawę rozdziału przez powołana Komisję 
funduszy na sport. Pytał o kryteria ich przyznawania. 

6. Radny Józef Kosiniak zwrócił uwagę na potrzebę połatania dziur odcinka drogi Nowy 
Dwór – Zakrzewek. Przy okazji pytał jak daleko zostały poczynione działania w kierunku 
pozyskania przez Burmistrza, środków na wykonanie „dywanika” asfaltowego na wyŜej 
wspomnianej drodze.   
- Radny pytał równieŜ po raz kolejny o zaawansowanie działań dotyczących zamiany 
działek pomiędzy Nadleśnictwem Runowo, a sołectwem Zakrzewek. 

7. Radna Barbara Bury ponownie powróciła do sprawy niefortunnie usytuowanych 
przystanków przy ulicy Gdańskiej i ulicy  Powstańców Wielkopolskich. Interesowało ją, 
co w tych kwestiach udało się zrobić. Prosiła, by temat potraktować jako priorytetowy. 

8. Radna GraŜyna Sowińska zgłosiła interpelację dotyczącą funkcjonowania Administracji 
Zasobów Komunalnych. Pytała, czy ktokolwiek nadzoruje zasady finansowania 
remontów, jakie zleca AZK w budynkach i lokalach przez nich administrowanych oraz, 
czy instytucje tą obowiązuje ustawa o zamówieniach publicznych. Ponadto prosiła o 
wyjaśnienie kwestii istnienia regulaminu, który w jasny sposób określałby jak wygląda 
odpowiedzialność np. w przypadku konieczności ponownego załoŜenia licznika z prądem 
, odłączonym wcześniej z powodu nie uiszczania przez lokatora opłat  za energię. 

9. Radny Waldemar Kuszewski zaproponował, by w negocjacjach z energetyką poddać pod 
rozwagę opcję zakładającą odliczenie wartości inwestycji jaką poniesie Gmina na montaŜ 
nowych punktów świetlnych w rachunkach za energię. 
 

 
Ad. 7 Informację Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku, dotyczącą realizacji 
zadań zaplanowanych na 2008r. z uwzględnieniem sfery organizacyjno - gospodarczej i 
finansowej oraz załoŜeń na 2009r. przedstawił Dyrektor p. Karol Koziel. 
   

Rozpoczynając wskazał, Ŝe swoją działalność rozpoczął we wrześniu 2008r od 
dokonania rozeznania w kierunku potrzeb i oczekiwań mieszkańców Gminy dotyczących 
sfery kulturalnej. W tym teŜ celu odwiedził klasy w Gimnazjum w Więcborku i szkołach 
średnich, co z kolei zaowocowało powstaniem licznej grupy tańca nowoczesnego „Hip-
Hoop”, zespołu pieśni biesiadnej, chóru młodzieŜowego, zespołu jazzowego, 
młodzieŜowego zespołu rockowego i koła rzeźbiarskiego. Do Ośrodka Kultury 
przeniesiono teŜ Orkiestrę Dętą zapewniając jej lepsze warunki rozwoju. Nadmienił teŜ, 
Ŝe wszystkie zajęcia organizowane przez MGOK są ogólnodostępne i bezpłatne. Jedna z 
większych bolączek, to braki lokalowe, które w znacznym stopniu blokują i ograniczają 
ich działalność. Jest wiele sytuacji, kiedy przychodzą osoby z zewnątrz chcące 
zainicjować jakąś działalność, a on jako dyrektor musi odmówić gdyŜ nie ma moŜliwości 
realizacji pomysłu. Ponadto w chwili objęcia stanowiska zastał budynek zaniedbany pod 
względem technicznym z wskazaniem, zarówno od inspektora BHP i elektryka, do 
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usunięcia licznych nieprawidłowości. Część niedociągnięć poprzez remont Sali 
Krajeńskiej, holu kinowego, studia nagrań, wymiana drzwi, grzejników oraz częściowa 
modernizację instalacji elektrycznej, udało się zniwelować dzięki przychylności radnych, 
Burmistrza i p. Sekretarz, za co serdecznie podziękował. Wspomniał równieŜ o chęci 
oŜywienia działalności kulturalnej chociaŜ w części świetlic wiejskich, niestety na dzień 
dzisiejszy z uwagi na brak środków nie będzie to moŜliwe. JeŜeli chodzi o organizację 
imprez letnich, to z uwagi na koszty w duŜej części będą one współorganizowane z 
innymi podmiotami. Kończąc powiedział, Ŝe MGOK pozostaje w stałej współpracy z p. 
Sikorską w celu znalezienia  moŜliwości znalezienia moŜliwości pozyskania środków 
zewnętrznych na działalność placówki. Na dziś taką szansę daje np  program Ministra 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego „Rozwój infrastruktury kultury". Wymagany wkład 
własny to 25 % . Przy złoŜonych dwóch wnioskach, kaŜdy na 50.000,00 zł, udział 
własny wyniesie 12.500,00 zł. UwaŜał jednak, Ŝe warto o takie środki walczyć i nie 
ukrywał, Ŝe liczy w tej materii na wsparcie zarówno radnych jak i Urzędu Miejskiego.  

 
 
 

Sprawozdanie z wykorzystania otrzymanej dotacji przyznanej przez Radę 
Miejską w Więcborku za rok 2008 oraz dochodów własnych w dziale 921 
KULTURA  

Kwota otrzymanej dotacji wyniosła 501.807 ,00 w tym: 

Rozdział 92109 
Dom Kultury, WDK, świetlice § 2480     501.807,00 

Dotację otrzymano w 100% zatwierdzonego planu. 

Wykorzystanie dotacji, dochodów własnych oraz środków z innych źródeł przedstawiają się 
następująco 

Dom kultury, WDK, świetlice 
Środki z dotacji 501.807,00 
Środki z Urzędu Marszałkowskiego 8.000,00 
Dochody własne 27.419,90 
Środki z BO 14,52 
Łącznie: 537.241,42 
W domu kultury pracuje 6 osób / ( dyrektor, księgowa, 3 instruktorów, sprzątaczka). 
Na zlecenie pracę wykonuje kapelmistrz orkiestry straŜackiej,instruktor tańca, 
instruktor plastyki. 
W WDK pracują 2 osoby/ (instruktor, palacz), na zlecenie sprzątaczka, 
oraz palacz zmianowy/ soboty i niedziele/. 
W świetlicach wynagrodzenie na zlecenie otrzymywało 5 osób w placówkach : Witunia, 
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Śmiłowo, Borzyszkowo , Suchorączek , Runowo Kr. / od października 2008 za obsługę 
świetlic. 

Środki wykorzystano następująco: 
§3020             środki bezosob. Pracowników 320,00 
§4010            płace dla pracowników 216.322,98 
§ 4040            dodatkowe nagrody roczne 9.604,78 
§ 4110            składki na ubezpieczenia społeczne 32.943,21 
§ 4120            składki na fundusz pracy 5.129,23 
§ 4130             składki na ubezp zdrowotne 7.684,90 
§ 4170            umowy zlecenia i o dzieło: imprezy, sprzątanie 

palenie, BHP, obsługa świetlic 35.134,19 
§ 4210            zakupy materiałów i wyposaŜenia: 

- zakup oleju opałowego 65.641,37 
- zakup miału i węgla 5.922,47 
- nagrody na konkursy całoroczne 2.503,13 
zakupy dla sekcji: 
-teatr 1.800,27 
 
 
- taniec 933,08 
- kabaret 34,80 
-muzyka 4.858,41 

/ w tym mikser 2530, odtwarzacz 10007 
- plastyka 36,00 

szachy/wpisowe roczne, licencja, 
- rozgrywki/ 862,20 

orkiestra dęta/ perkusja/ 2.098,00 
stroiki, czajnik 156,83 

- prenumerata gazety pomorskiej 44,00 
- artykuły na pokazy pieczenia 248,44 
- zakup ksiąŜek o Krajnie 175,00 
- apteczka, wyposaŜenie ochronne 500,00 
- bieŜące zakupy materiałów / całoroczne/ 3.779,19 
- firany,zasłony 770,65 
- kwiaty do donic 100,80 
- środki czystości 1.688,39 
- zakup znaków ostrzegawczych 185,35 
- czasopismo Film 13,80 
- przepisy i czasopisma specjalistyczne 1033,65 
- słodycze na mikołajki 308,87 
- biurowe 304,92 
- znaki sądowe, znaczki pocztowe 353,60 
- spotkania okolicznościowe , wystawy 675,54 
- zakupy materiałów na naprawy bieŜące 3.487,60 
- zaplata za płyty i hologramy l .645,60 
- zakup okien świetlica Zakrzewek 4.400,00 
- zakup okien i drzwi swietl. Nowy Dwór 11.287,44 
- materiały i naprawa sali gimnast.WDK 3.398,00 

zakup materiałów na remont w Domu Kultury 
- na kwotę 49.270,00 
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w tym: 
- grzej niki i odpowietrzniki 13.409,51 
- drzwi 19.612,72 
- lampy, przewody instal.        7.164,3 4 

lakiery podłogowe 635,00 
materiały hydrauliczne         4.070,07 

- materiały / farby,gipsy itd.   4.378,36 
- za zawody straŜackie 1852,15 

zakupy na akcję „Lato w mieście i na wsi", 
warsztaty wokalne,ścieŜka przyrodnicza 8.013,25 

§ 4260            - energia elektryczna i woda 8.302,62 

§ 4300 zakup usług: 
- usługi transportowe 6.029,19 
/ wyjazdy na przeglądy,dzieci nad morze, 
doŜynki,wieczór seniora,park jurajski/ 
- wyjazdy i rozgrywki sekcji szachowej 691,00 
- opłaty kominowe , legalizacja gaśnic l. 561,61 
 
 
 
 
 
- akredytacje zespołów 108,00 
- usługa serwisowa 120,00 
- usługi drukarskie i fotograficzne 301,71 
- wynajem sceny i zamku dmuchanego 1 1 10,00 
- za szkolenia 429,00 
- wynajem filmów 4.961,85 
- zapłata za koncerty w plenerze 3.300,00 
- prowizja bankowa 844,66 
- naprawa lampy ulicznej 1 86, 1 6 
- koszty badań lekarskich 50,00 
- pomiary instalacji elektrycznej 732,00 
- wywóz nieczystości stałych i płynnych l .324,00 
- kosztorys za place zabaw 732,00 

§4350            opłaty za internet 2.000,80 
§4410             delegacje 730,57 
§4360            rozmowy telefoniczne komórkowe 771,80 
§4370            rozmowy telefoniczne stacjonarne( 3 numery)   3.656,63 
§4430            ubezpieczenie mienia , zaiksy 1.731,20 
§4440            odpis funduszu socjalnego 8.318,65 
§4570              odsetki 20,91 
§4740             tusz,papier 836,51 

Łączna kwota wydatków: 534.372,96 

Stan środków na 3 1.12.2008    2.868,46 

Informacje dodatkowe: 
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l )  wpływy własne Domu Kultury pochodzą z: wyświetlania 
filmów nauki gry na instrumentach darowizn i 
dofinansowań za czynsz wynajem sal kapitalizację odsetek 

 
  

 

Informacja Dyrektora Miejsko - Gminnego Ośrodka Kultury w Wi ęcborku dotycząca 

realizacji zaplanowanych zadań na 2008 r. z uwzględnieniem sfery organizacyjno -

gospodarczej oraz załoŜeń na 2009 r. 

Zgodnie ze statutem Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury w Więcborku realizuje 
zadania w dziedzinie wychowania, upowszechniania wiedzy i kultury w społeczeństwie, 
zaspokajania jego potrzeb kulturalnych. „Nadrzędnym celem ośrodka jest prowadzenie 
wielokierunkowej działalności zgodnie z załoŜeniami polityki kulturalnej gminy, 
uwzględniając politykę kulturalną państwa na podstawie własnego programu 
opartego 
0 zapotrzebowanie społeczeństwa miasta i gminy Więcbork i akceptowanego przez 
Radę 
Miejską." 

W skład Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku wchodzą: 
- Wiejski Dom Kultury w Sypniewie oraz świetlice wiejskie w 

Borzyszkowie, 
Czarmuniu, Jastrzębcu, Jeleniu, Lubczy, Nowym Dworze, Pęperzynie, Puszczy, Runowie 
Krajeńskim,   Suchorączku,   Sypniewie,   Śmiłowie,   Wituni,   Wymysłowi,   
Zabartowie, 
Zakrzewku, Zakrzewskiej Osadzie. 

Praca merytoryczna oparta jest na zaplanowanych rocznych planach pracy. 
Realizuje je zespół instruktorów we współpracy z organizacjami administracji 
państwowej 
1 samorządowej, organizacjami pozarządowymi i osobami fizycznymi działającymi na 
rzecz 
propagowania kultury. 

W MGOK w Więcborku funkcjonuj ą następujące koła zainteresowań: 
- wokalne (śpiew solowy, chór młodzieŜowy, zespół pieśni biesiadnej) 
- nauka gry na instrumentach muzycznych (fortepian, keyboard, gitara klasyczna, 
gitara basowa, perkusja oraz instrumenty dęte) 
- orkiestra dęta 
- młodzieŜowy zespół rockowy 
- koło teatralne (trzy grupy wiekowe) 
- koło plastyczne (malarskie, rzeźbiarskie) 
- koło szachowe 
- koło hafciarskie i rękodzielnicze 
- grupa tańca nowoczesnego hip-hop (dwie grupy wiekowe) 
Wszystkie zajęcia są ogólnodostępne i bezpłatne. 
Ogniska działające w MGOK w Więcborku systematycznie reprezentują nasz 

region w imprezach organizowanych na terenie miasta, gminy, powiatu, województwa i 
kraju. 

l 



 10 

Na bieŜącą działalność MGOK w Więcborku otrzymał kwotę 485.200,00 zł. Na 
pełnym etacie zatrudnionych jest pięć osób, na trzy/czwarte etatu zatrudniona jest jedna 
osoba, na pół etatu dwie osoby oraz na umowę zlecenie i o dzieło pięć osób. Ponadto w 
kaŜdej świetlicy wiejskiej przewidziany jest opiekun, zatrudniony na umowę zlecenie. 

2008 r. 
wydarzenia 
Do bardziej znaczących wydarzeń w 2008 r. naleŜały: S  

Styczeń 
- przegląd artystyczny „Jasełka 2008" 
- pokaz pieczenia „Jacek piecze placek" 
- Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy 
- koncert kolęd i pastorałek 
- ferie zimowe dla dzieci 

S  Luty 
- walentynki 
- wystawa świat pszczół - zbiór Józefa Bondarczyka 

•S  Marzec 
- udział w powiatowym przeglądzie twórczości artystycznej dzieci i młodzieŜy (taniec, 
teatr, piosenka) 
- dzień kobiet 
- konkurs plastyczny palmy i pisanki wielkanocne 

•S  Kwiecień 
- wieczór pamięci w trzecią rocznicę śmierci Jana Pawła II „Z pamięci serca" 
- dziewiąty konkurs piosenki angielskiej (współorganizacja) 
- konkurs fotograficzny „Dziecko w obiektywie" 
- przegląd twórczości artystycznej dzieci i młodzieŜy (taniec, teatr, piosenka) 
- III powiatowe spotkanie z piosenką dziecięcą 

•  Maj 
- II konkurs piosenki turystycznej i ekologicznej 
- dzień działacza kultury 
- dzień matki 
- powiatowy przegląd teatralny dla dzieci „Rosnę zdrowo" 
- premiera spektaklu teatralnego „KsięŜniczka na ziarnku grochu" (koło teatralne 
Pineska) 

•S  Czerwiec 
- dzień dziecka 
-1 turniej integracyjne - kulturalny Dorotowo 2008 
- festiwal teatralny „Grajmy w zielone" 
- konkurs plastyczny „Ziemia krajeńska piękna i czysta" 
- noc świętojańska 

S Lipiec 
- akcja lato w mieście 
- festyn biesiada więcborska 

S   Sierpień -jarmark więcborski, święto 
miodu 
- zakończenie lata 

S  Wrzesień 
- doŜynki gminne w Runo wie (współorganizacja) 
- piknik przyjaźni (współorganizacja) 
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- występ zaproszonej grupy teatralnej „śywe słowo" 
S  Październik 

- pasowanie na przedszkolaka (współorganizacja) 
- wieczór seniora (współorganizacja) 
- spektakl teatralny poświęcony Janowi Pawłowi II 

S  Listopad 
- oprawa muzyczna na cmentarzu 1-2 listopada 
- tydzień kultury chrześcijańskiej (współorganizacja) 
- Święto Niepodległości - oprawa muzyczna oraz koncert pieśni patriotycznych 
- spektakl teatralny z poezją ks. Jana Twardowskiego 
- nagranie płyty dla scholii działającej przy parafii w Dźwiersznie Wielkim 

•S  Grudzień 
- Mikołajki (projekcja filmu dla dzieci) 
- projekcja filmu dla przedszkolaków 
- spotkanie opłatkowe seniorów (współorganizacja) 
- uczestnictwo   zespołu   działającego   przy   MGOK   w   Więcborku   w   „Dniu 
adwentowym" w Sępolnie Krajeńskim 

> Modernizacja obiektu 

W 2008 r. z pieniędzy dodatkowo przekazanych przez Urząd Miejski w Więcborku 
(49 270,00 zł) wykonano: 
- remont sali krajeńskiej oraz korytarzy wejściowych 
- wymiana grzejników 
- wymiana drzwi wejściowych szt. 7 
- częściowa modernizacja instalacji elektrycznej 
- ponadto zakupiono materiały na remont holu kinowego, oraz studia nagrań 
Ze środków pozabudŜetowych pozyskano następujące sprzęty (uŜywane): 
- ksero szt. 2 
- biurka szt. 5 
- fotel skórzany szt. l 
- chodniki 20 mb 

2009 r. 
> wydarzenia 
Na rok 2009 zaplanowano cykl imprez takich jak: 

S  Styczeń 
- Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy 
- spotkanie z poetą 
- koncert kolęd i pastorałek 
- wystawa falerystyczna 

S  Luty 
- wieczór poezji Małgorzaty Szweda 
- koncert walentynkowy 
- projekcja filmu dla dzieci 

S  Marzec 
- dzień kobiet 
- konkurs plastyczny dla dzieci połączony z wystawą 
- wystawa rzeźbiarska 

S  Kwiecień 
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- „Szukałem Was..." wieczór pamięci z okazji rocznicy śmierci Ojca Świętego Jana 
Pawła II - spektakl 

•coroczny konkurs piosenki angielskiej dla młodzieŜy (współorganizacja) 
•konkurs recytatorski 
•organizacja powiatowego spotkania z piosenką przedszkolną 
•wyjazd do filharmonii 

S  Maj 
•3 maj (oprawa uroczystości) 
•impreza plenerowa karaoke (współorganizacja) 
•dzień matki 
•zlot trabantów (współorganizacja) 
•spektakl teatralny 

S  Czerwiec 
•dzień dziecka 
•rozpoczęcie lata - impreza plenerowa (współorganizacja) 
•festyn rodzinny (współorganizacja z Bractwem Kurkowym) 
•koncert orkiestr dętych 
•noc świętojańska 

S  Lipiec 
•„Dni Wi ęcborka" (współorganizacja) 
•festyn biesiada więcborska 
•wyjazdy nad morze 
•koncert muzyki klasycznej 

S   Sierpień 
•jarmark więcborski, święto miodu 
•impreza plenerowa karaoke (współorganizacja) 
•wyjazdy nad morze 

•S  Wrzesień 
•zakończenie lata 
•doŜynki gminne (współorganizacja) 
•obchody rocznicy wybuchu II wojny światowej- wieczornica 
•spotkanie chóralne „Polskie pieśni patriotyczne" 

S  Październik 
•pomoc w organizacji corocznego dnia seniora 
•konkurs plastyczny dla dzieci „Pani Jesień" 
•pasowanie na przedszkolaka (współorganizacja) 

- spektakl teatralny poświęcony Janowi Pawłowi II 
S  Listopad 

- oprawa muzyczna na cmentarzu 1-2 listopada 
- tydzień kultury chrześcijańskiej (współorganizacja) 
- Święto Niepodległości - oprawa muzyczna oraz koncert pieśni patriotycznych 
- wieczór poetycki 

S  Grudzień 
- Mikołajki (projekcja filmu dla dzieci) 
- spotkanie opłatkowe seniorów (współorganizacja) 
- kolędowe spotkanie chóralne „Hej kolęda!" 

- pomoc w organizacji spotkań wigilijnych w świetlicach wiejskich 

- konkurs plastyczny dla dzieci o tematyce boŜonarodzeniowej (połączony z wystawą) 
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- kolędy i pastorałki - w wykonaniu orkiestry miejskiej 

>  Modernizacja obiektu 
W 2009 r. planuje się przeprowadzenie remontów: 
- remont holu kinowego 
- modernizacja studia nagrań 
- remont pomieszczeń biurowych 
- modernizacja systemu grzewczego (zamontowanie nagrzewnic na sali widowiskowej 
oraz holu kinowym) 

Sprawozdanie   Wiejskiego Domu Kultury w Sypniewie za rok 2008. 

13.01 Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy -kwesta uliczna, koncert w WDK: Występy 
dzieci ze Szkoły Podstawowej, zespołu wokalnego WDK 
27.01 Udział w Powiatowym Przeglądzie Kolęd i Pastorałek w Kamieniu Krajeńskim. 
28.01-8.02 Ferie zimowe-codziennie zajęcia dla dzieci i młodzieŜy: 
Zajęcia sportowe , plastyczne ,wokalne ,kulinarne/pieczenie pączków w tłusty czwartek /, 
informatyczne , konkursy i quizy z wiedzy szkolnej oraz czytelniczej, gry edukacyjne, wyjazdy na 
basen ,oraz bal przebierańców dla dzieci. 
2.03 Udział w Przeglądzie Powiatowym Dzieci i MłodzieŜy w Sępolnie Krajeńskim-kategoria 
piosenka .zajęcie II przez Agnieszkę Ryduchowską z piosenką „Brzydcy ",II miejsce Asia Białczyk 
,111 miejsce Kinga Ryduchowską. 
16.03 Spotkanie seniorów w Lubczy-występ kabaretu "Bez nazwy" oraz zespołu Wokalnego 
WDK. 
19.03 Udział w Powiatowym Przeglądzie Twórczości Dzieci i MłodzieŜy w 
Więcborku. Kategoria -piosenka , I miejsce Przemek Stefaniak z piosenką „Otwórz oczy",II miejsce 
Agnieszka Ryduchowską ,11 Asia BiałczakJH miejsce Kinga Ryduchowską. 
20.03 konkurs na stroiki i palmy wielkanocne-ogłoszenie wyników 
20.03-28.03 wystawa pokonkursowa 
3.05 Majówka- występy zespołu wokalnego i kabaretu" Bez nazwy". 
loteria fantowa, kiermasz taniej ksiąŜki ,zjeŜdŜalnie ,karuzela, atrakcje dla dzieci wata ,zabawa pod 
chmurką z zespołem „Mmi Max" ze Złotowa. 
8.05 Udział w Konkursie Piosenki Ekologicznej w Więcborku .1 miejsce „Przemek 
Stefaniak ,1 miejsce Agnieszka Ryduchowską ,11 Asia BiałczykJII Kinga 
Ryduchowską /wszystkie w innych kategoriach wiekowych/. 
16-17.05 warsztaty wokalne w WDK. 
24.05 Gminne zawody straŜackie-nagłaśnianie imprezy. 
26.05 Dzień Matki w Przedszkolu-nagłaśnianie imprezy. 
26.05 Dzień Matki w WDK dla wszystkich mam-występy orz poczęstunek kawką i 
ciasteczkami. 31.05 Dzień Dziecka występy zespołu wokalnego WDK, dzieci ze Szkoły 
Podstawowej z bajką „Czerwony Kapturek „ po niemiecku , konkursy z 
nagrodami. 
3.06 Lekcja Regionalistyki ZSCKR Sypniewo kl IA i B w WDK. 
5.06 Lekcje Regionalistyki ZSCKR Sypniewo kl I -Technologia śywienia w WDK. 7.06Udział w 
Turnieju Sołectw Wymysłowo 15 Sołectw o tej nazwie/.Występ 
zespołu wokalnego. 
12.07 60 lecie KGW Lubcza .Występ zespołu wokalnego i kabaretu „Bez nazwy". 14-22.07 Warsztaty 

wokalno-turystyczne w Kujankach. Zwiedzanie okolic na rowerach, warsztaty wokalne oraz 
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korzystanie z plaŜy i kąpieliska. Wspólne biesiadowanie przy ognisku z wszystkimi 
wczasowiczami ośrodka .Występy dla wczasowiczów. 

4-8.08 Warsztaty wokalno- wypoczynkowe dla dzieci biorących udział w kółkach zainteresowań w 
WDK Sypniewo. Korzystanie z plaŜy ,wyrobienie karty 

pływackiej przez młodzieŜ a wieczorami próby wokalne oraz śpiewanie przy przy ognisku. 
9.8 Rocznica ślubu koleŜanki z kabaretu GraŜyny Fludry-występ kabaretu. 
5.8 Wycieczka rowerowa do Stebionka chatki myśliwskiej Ignacego Mościckiego. 

12.09 Wycieczka rowerowa do Adamowa nad rzekę Jelonek 
28.11 Andrzejki -lanie wosku oraz wróŜby dla dzieci uczęszczających na zajęcia do 

WDK. 
5.12 Mikołajki dla dzieci-bajka pt: "Jaś i Małgosia inaczej" oraz „Czerwony Kapturek" w 

wykonaniu kabaretu" Bez nazwy „oraz występy zespołu wokalnego ,spotkanie z Mikołajem 
/poczęstunek słodyczami/. SprzedaŜ stroików młodzieŜy Gimnazjum w Sypniewie. 

16.12 Wigilia KGW Sypniewo kolędy w wykonaniu zespołu wokalnego WDK 
18.12 Wigilia sekcji WDK. 

Plan pracy Wiejskiego Domu Kultury w Sypniewie na 2009 rok. 

Styczeń 

Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy 
Udział w Powiatowym Spotkaniu z Kolędą Pastorałką w Kamieniu Krajeńskim. 

Luty 

Walentynki -wieczór poezji/konkurs na najlepiej odczytany wiersz/. Tłusty czwartek- 
tradycyjnie pieczemy pączki Ferie zimowe 

Marzec 

Dzień Kobiet KGW Sypniewo Dzień Kobiet KGW Adamowo Konkurs na palmy ,kartki i stroiki 
wielkanocne 

Kwiecień 

Wystawa pokonkursowa 
Wystawa malarstwa 
Udział w konkursach piosenki 

Maj 

Majówka-festyn sportowo-rekreacyjny Dzień Matki -część artystyczna Udział w konkursach 
piosenki 

Czerwiec 

Dzień Dziecka-występy i konkursy sprawnościowe Noc Świętojańska Wycieczki rowerowe 
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Lipiec i sierpień 

Akcja lato -wyjazdy nad jezioro ,warsztaty dla młodzieŜy Zajęcia na sali w dni pochmurne 
Wrzesień 

Wycieczki rowerowe Festyn-poŜegnanie lata 

Październik 

 

wystawa rękodzieła twórców 

Listopad 

Andrzejki dla dzieci 

Udział w Powiatowym Przeglądzie Pieśni Religijnej w Kamieniu 

Grudzień 

Mikołajki dla dzieci 
Wigilia KGW Sypniewo 
Wigilia KGW Adamowo 
Wigilia dla kółek zainteresowań WDK 

Planujemy następujące zajęcia: 

wokalne 
aerobic 
kabaret 
informatyczne 
sportowe-dzieci 
sportowe-młodzieŜ 
 

 
Po przedstawieniu informacji Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radna Barbara Bury zapytała, czy p. Koziel jest dyrektorem, czy pełniącym obowiązki dyrektora.  
 
Pełniącym obowiązki – odpowiedział p. Koziel. 
 
Radna zapytała zatem Burmistrza dlaczego. 
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Burmistrz wyjaśnił, Ŝe na konkurs zgłosiło się dwóch kandydatów z których Ŝaden nie spełniał 
wymogów formalnych. Wobec powyŜszego, po dokonaniu wyboru p. Koziela  powierzono mu  
pełnienie obowiązków, by po pewnym czasie powtórzyć konkurs. Jest to nic innego jak zwykła 
procedura – powiedział Burmistrz. 
 
Radna Bury ponownie zabierając głos niejako podsumowując wystąpienie p. Koziela wyraziła 
zadowolenie z faktu, iŜ w Więcborku w sferze kultury w końcu zaczyna się coś dziać i młodzieŜ 
ma stworzone warunki rozwoju licznych zainteresowań. Zwróciła równieŜ uwagę na pozytywne 
zmiany związane z estetyką wnętrza budynku MGOK UwaŜała, Ŝe p. Koziel jest właściwą osobą 
do pełnienia funkcji Dyrektora MGOK. Kończąc śyczyła owocnej pracy i zapewniła o wsparciu ze 
strony jej osoby.  
 
Radny Waldemar Kuszewski zgłosił dwa pytania związane z przedłoŜona radym informacją. 
Pierwsze z nich dotyczyło miejsca działania koła szachowego. Z tego, co mówiono na jednej z 
Komisji  RM Koło to miało przejść Klub Sportowy „GROM” natomiast w informacji ujęte jest 
jako działające w MGOK. 
 
Tu p. Koziel dopowiedział, Ŝe pod „GROM” przeszło finansowanie Koła, ale korzysta ono z 
pomieszczeń więcborskiego Ośrodka Kultury. 
 
Zatem moŜna dyskutować gdzie właściwie Koło to funkcjonuje przy załoŜeniu, Ŝe zazwyczaj 
największe problemy są zawsze ze sferą  finansowania – zauwaŜył radny Kuszewski. 
 
Kolejne pytanie radnego dotyczyło oferty MGOK w czasie tegorocznych ferii  zimowych. 
Zaniepokojony był faktem, Ŝe zajęcia takie odbyły się w 2008r. natomiast w tym roku z uwagi na 
remonty przeprowadzane w budynku, takiej propozycji spędzenia czasu wolnego, dzieciom nie 
zaproponowano. Jego zdaniem w tego typu instytucjach prace remontowe przeprowadzić w innym 
terminie, a nie w czasie kiedy dzieci i młodzieŜ potrzebują takiej formy zagospodarowania czasu 
wolnego. 
 
Dyrektor zgodził się w tej kwestii z radnym, tłumacząc jednak, Ŝe remont rozpoczął się na długo 
przed feriami i istniało duŜe prawdopodobieństwo jego ukończenia przed nimi. Tak się jednak nie 
stało, zatem przede wszystkim ze względu na bezpieczeństwo dzieci zadecydowano, Ŝe zajęcia w 
tym roku się nie odbędą. 
 
Nie neguję potrzeby wykonania remontu. Jednak planując takie rzeczy wie się jaki jest zakres prac 
do wykonania i czas w jakim ewentualnie moŜna to zakończyć. Termin ferii był znany wcześniej, 
więc naleŜało większy nacisk połoŜyć na odpowiednie planowanie – stwierdził radny Kuszewski. 
 
Radna GraŜyna Sowińska odniosła się do informacji p. Koziela o dwóch konkursach na 
pozyskanie środków zewnętrznych wskazując, Ŝe istnieje gros moŜliwości pozyskania mniejszych 
kwot. Analizując wykaz na 2008 i 2009r. zwróciła uwagę, Ŝe odpadło sporo konkursów 
powiązanych po części z ekologią. Są to zdaniem radnej „bardzo łatwe pieniądze” – moŜna 
pozyskać np. do 2.000,00 zł na same nagrody, a to niewątpliwie podniosłoby atrakcyjność tego 
typu konkursów. Ponadto z tego co wie w ubiegłych latach Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 
częściowo finansowało róŜnego rodzaju działania Domu Kultury. W związku z tym pytała, czy 
MGOK zrobił coś w kwestii szukania drobniejszych kwot dofinansowań. 
 
Na razie skupiliśmy się jedynie na dwóch wcześniej wspomnianych konkursach, jednakŜe będę 
wdzięczny za wszelkie wskazówki w tej materii – odparł p. Koziel. 
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Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
Ad. 8  Informację dotyczącą zakresu kształtowania się kosztów związanych z działalnością 
oświaty samorządowej w 2008r. po wprowadzeniu II etapu programu oszczędnościowego 
przedstawił Dyrektor Biura Obsługi Oświaty Samorządowej p. Waldemar Kuczerepa. 
 
 
 
 

 Kształtowanie się kosztów oświaty samorządowej w 2008 r. 
Analiza okresu od wprowadzenia programu oszczędnościowego (rok szkolny 2007/2008) do 

1.02. 2009 r.  
 
             Z dniem 1 września 2007r. w szkołach gminy Więcbork uczniowie i nauczyciele 
przystąpili do realizacji obowiązku nauki w nowych warunkach. Jeszcze przed 
przystąpieniem do projektów organizacyjnych, zmienione zostały - decyzją Rady Miejskiej - 
kryteria ustalania wielkości zespołów klasowych. Ograniczona została teŜ ilość dodatkowych 
zajęć pozalekcyjnych. Wobec wzrastających kosztów kształcenia i coraz większego 
obciąŜania samorządów przez rząd kosztami edukacji, decyzja Rady była zbieŜna z 
działaniami większości jednostek samorządowych w kraju. Celem głównym tych posunięć 
było ograniczenie nakładów na oświatę gminną. Wskutek tej decyzji zmniejszyła się ilość 
oddziałów, a co za tym idzie zwiększyła  - szczególnie w szkołach miejskich- ilość uczniów 
w klasach. Okres ten pokrył się, jak widać to w zestawieniu, ze zmniejszeniem się ilości 
uczniów w szkołach – o 109 w 2008/09 w porównaniu z poprzednim rokiem szkolnym. 
W praktyce decyzja o zmniejszeniu ilości oddziałów nie spowodowała przepełnienia, które 
mogłoby wpłynąć jakoś znacząco na warunki nauki.               
           Zmniejszyła się takŜe ilość potrzebnych do realizacji zadań gminnej edukacji 
nauczycieli. Obyło się bez zwolnień, wykorzystano moment odejścia dosyć licznej grupy 
pedagogów na emeryturę. Redukcje nie ominęły takŜe pracowników AiO. Dwoje 
zatrudnionych na pełen etat pracowników odeszło na emeryturę. Stworzyło do okazję do 
redukcji istniejących etatów o 1,5. 
 
 PoniŜsza tabela przypomina w ogólnym zarysie zmiany w części dotyczącej uczniów i 
oddziałów. 
  
Tab.1  
 

  
Oddziały 

 

  
Liczba uczniów 

 

 
 

Uczniów na oddział 
 

  06_07 07_08 80_09 06_07 07_08 08_09 06_07 07_08 08_09 
G_S 6 6 5 132 119 111 22 20 22,2 
G_W 16 14 14 387 346 358 24,18 25,07 25,7 
SP_R 7 6 6 119 122 110 17 20,5 18,3 
SP_S 9 7 7 164 167 169 18,22 23,85 24,1 
SP_W 22 18 18 515 491 450 23,4 27,27 25,6 
SP_Z 7 7 7 68 62 69 9,74 8,85 9,3 
Z_J 10 10 10 135 137 128 13,5 13,5 13,3 
Z_P 10 10 10 148 132 139 14,8 13,1 13,9 
PG_W 13 13 13 259 259 284 19,92 19,92 21,84 
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  100 91 90 1927 1835 1818 18,08 19,1 19,42 
 
W kolejnym zestawieniu moŜna prześledzić jak zmniejszyła się liczba zatrudnionych 
nauczycieli i jak to wpłynęło na ilość etatów i liczbę godzin nauczycielskich.  
 
Tab.2 
 
 
 

Pełnozatrudnieni wg głównego  
miejsca pracy 

Etaty z planów nauczania 
Liczba nadgodzin 
nauczycielskich 

  06_07 07_08 08_09 06_07 07_08 08_09 06_07 07_08 08_09 
G_S 8 8 6 10,53 10,68 11,51 25,8 28,70 23,3 
G_W 27 25 25 30,11 28,74 27,66 144,2 110,9 105,3 
SP_R 7 8 8 11,36 10,56 10,00 19,9 6,0 8 
SP_S 12 12 13 16,69 12,77 13,01 17,9 17,1 26,5 
SP_W 35 29 30 39,78 35,95 34,22 77,2 30,0 51,2 
SP_Z 7 6 6 9,50 9,39 8,83 10,9 0,5 2,5 
Z_J 13 13 12 15,39 16,08 15,55 59,3 50,7 56,2 
Z_P 15 12 14 18,07 15,89 16,94 62,9 46,5 56,2 
PG_W 20 19 19 20,39 21,91 22,27 44,5 64,8 66,1 
  144 132 133 171,82 161,97 159,99 462,6 355,33 395,3 
 
Następna tabela pokazuje w jaki sposób zmiany w organizacji nauczania wpłynęły na budŜet 
szkół. Tabela zawiera zestawienie budŜetów poszczególnych placówek oświatowych gminy 
Więcbork za 3 kolejne lata. Wykonanie budŜetu w oświacie za rok 2007 i 2008 zbliŜone było 
do 99%. PoniewaŜ  przedszkole gminne  w małym stopniu zostało dotknięte reorganizacją, 
wyłączono je z ogólnego zestawienia (tab.3b). Z zestawienia budŜetów szkół  nie zostały 
odjęte koszty funkcjonowania oddziałów przedszkolnych i świetlic szkolnych. W roku 
szkolnym 2007/2008 koszt funkcjonowania 3 oddziałów „0” wyniósł 137 451 zł. Jak 
wiadomo prowadzenie obowiązkowych oddziałów dla 6-latków jest zadaniem gminnym. 
Koszt utrzymania świetlic w szkołach w tym samym roku szkolnym wyniósł 163 708 zł. 
 
Tab.3a  
 
Zestawienie poniesionych nakładów na funkcjonowanie oświaty samorządowej. 
 
  2007 2008 2009 
G_S 651 411 724 353 735 857 
G_W 1 892 394 1 919 051 2 076 938 
SP_R 719 191 710 124 773 969 
SP_S 991 454 858 075 1 062 349 
SP_W 2 341 807 2 106 420 2 448 177 
SP_Z 504 853 468 327 511 288 
ZS_J 908 789 869 005 974 442 
ZS_P 991 357 997 277 1 130 444 

Razem  9 001 256 8 652 635 9 713 464 
Subwencja  6 703 301 7 427 961   plan      8 016 144 
 RóŜnica pomiędzy 
kosztami utrzymania szkół 
a subwencją oświatową.  2 297 955 1 224 674 1 697 320 

 
Tab.3b  
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Zestawienie kosztów funkcjonowania gminnego przedszkola. 
 
PG_W 1 631 322 1 663 588,34 1 851 257,00 
 Subwencja  152 966 157 249 plan      126 000 
 
Kolejne zestawienie zawiera dane dotyczące ogólnego wynagrodzenia nauczycieli w 
analizowanych okresach. Trzeba nadmienić, Ŝe wynagrodzenie w tym czasie  wzrastało 
nieregularnie. I tak od stycznia 2007 wzrosło o 5%. W styczniu 2008 o 9,3%. Znaczy to, Ŝe 
aby otrzymać w miarę pełny obraz oszczędności, naleŜałoby kwotę za 2007/08 pomniejszyć 
dodatkowo o 4,3%. I wtedy róŜnica  pomiędzy dwoma analizowanymi okresami byłaby 
porównywalna. 
 
Tab.4  
 
Zestawienie kosztów związanych z wynagrodzeniem nauczycieli. 
 
  
  2006/2007 2007/2008 2008/2009 

Wynagrodzenie 
nauczycieli  

6 896 425 
  

6 781 707 
  

 Plan   7 132 789 
  

 
Analiza przytoczonych w tab. 3a – 4 danych pozwala zauwaŜyć, Ŝe po wprowadzeniu nowych 
zasad  organizacji pracy w szkole, nakłady na wynagrodzenie nauczycieli w widoczny sposób 
zmalało. Po wzięciu pod uwagę podwyŜki ze stycznia 2008 z zachowaniem proporcji do tej ze 
stycznia 2007 wychodzi, Ŝe kwota oszczędności wynosi ok. 410 tys zł. Jak pokazują następne 
tabele, środki te nie zostały przekazane na inne, nieoświatowe cele. One w oświacie 
pozostały, tyle, Ŝe posłuŜyły do realizacji innych zamierzeń i przedsięwzięć.   
 
PoniŜsze zestawienie ilustruje jak zmieniły się moŜliwości w zakresie doposaŜenia szkół w 
pomoce dydaktyczne i wyposaŜenia pomieszczeń lekcyjnych. 
 
Tab.5  
 
Kształtowanie się nakładów na zakup pomocy dydaktycznych i wyposaŜenia. 
 
  
  

2007 2008 2009 
pomoce dyd. wyposaŜenie pomoce dyd. wyposaŜenie pomoce dyd. wyposaŜenie 

G_S 6000 6550 9 500 17900 4 500 2 000 
G_W 10000 6600 18 000 17000 11 000 14 000 
PG_W 15000 8566 19 500 9800 16 400 78 800 
SP_R 3050 2500 3 850 2890 14 800 6 000 
SP_S 3200 2000 4 600 3000 9 000 24 800 
SP_W 10000 9520 16 000 15000 13 600 6 000 
SP_Z 3350 2500 3 700 2500 3 800  2 000 
ZS_J 5500 2500 5 500 2500 7 000 4 500 
ZS_P 4800 2500 8 000 6590 8 350 14 300 
 razem 60 900 43 236 88 650 77 180 88 450 152 400 
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Największy wzrost nakładów daje się jednak zauwaŜyć w paragrafach, które zawierają środki 
na remonty, modernizacje i oświatowe inwestycje. Pierwsze dwie rubryki zawierają 
wykonanie w poszczególnych placówkach, trzecia za 2009 to kwota planowana. Analizując 
przedstawione zestawienie widać wyraźnie, Ŝe w 2008 r. nastąpił  przeszło 100- procentowy 
wzrost nakładów na prace remontowo-modernizacyjne w placówkach oświatowych gminy. 
Plan na następny rok przewiduje podniesienie kwoty tych środków. Efektem tych 
zwiększonych nakładów jest doprowadzenie do wymiany prawie całej stolarki okiennej w 
gminnych  placówkach oświatowych. Do zakończenia wymiany zostało kilkanaście okien – 
są na ten cel środki w tegorocznym budŜecie. Kończy się powoli proces remontu podłóg w 
klasach i korytarzach w części szkół gminnych. Chcemy rozpocząć w tym roku etap 
termomodernizacji niektórych budynków szkolnych. Zakres tych prac będzie zaleŜał od tego, 
czy uda nam się  pozyskać środki zewnętrzne (konkurs w II kwartale) czy teŜ nie. 
Zamierzamy w tym roku wybudować boisko wielofunkcyjne w Gimnazjum w Więcborku 
(konkurs o dofinansowanie został właśnie ogłoszony). WaŜnym zadaniem będzie równieŜ 
przygotowanie dokumentacji i wypełnienie wszystkich formalności niezbędnych do 
rozpoczęcia budowy sali gimnastycznej w Sypniewie (2010 r.). 
 
Tab. 6  
 
Zestawienie kosztów związanych z remontami i modernizacją placówek oświatowych gminy 
Więcbork. 
 
  2007 2008 2009 

G_S 3 540 14 638 20 475 
G_W 104 994 242 468 340 627 
PG_W 38 965 110 249 150 680 
SP_R 13 449 39 096 20 050 
SP_S 36 169 41 586 85 200 
SP_W 63 124 150 356 102 565 
SP_Z 6 613 29 984 19 450 
ZS_J 16 008 53 634 41 000 
ZS_P 22 772 78 103 59 975 

  305 634 760 114 Plan      840 022 
 
 
Oprócz kosztów bieŜących wynikających z funkcjonowania szkół, jak i realizacji 
długofalowych prac podnoszących standard techniczny obiektów, trzeba wspomnieć o jeszcze 
jednym waŜnym zadaniu, jakie gmina była „zobowiązana” podjąć. Chodzi o zabezpieczony 
wkład własny w programach wyrównywania szans edukacyjnych dzieci i młodzieŜy w 2007 i 
2008 r. 
 
PoniŜsza tabela ilustruje wymiar i rodzaj zaangaŜowania. 
 
Tab.7 
 

  
Wyrównywanie szans edukacyjnych dzieci i 
młodzieŜy -  2007  

Wyrównywanie szans edukacyjnych dzieci i 
młodzieŜy - 2008  "Dociekać, poznawać, 
kreować - inspiracje gminy Więcbork" 

Ilość 
uczestników 1275 1254 
Pozyskane 
środki 242 616 134 565 
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Wydatki 
rzeczowe 83 200 22 905 
Wynagrodzenie 
prowadzących 159 015  89 930 
Wkład własny-
finansowy 14 321   28 986 

Wkład własny-
rzeczowy 

Sale lekcyjne, autobusy, sale 
komputerowe, sale gimn. 

Sale lekcyjne, autobusy, sale 
komputerowe, sale gimn. 

 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała, co z osiągnięciem średnich wynagrodzeń na poszczególnych 
szczeblach awansu zawodowego. 
 
Dyrektor BOOS powiedział, Ŝe w tegorocznym budŜecie zabezpieczone są środki na średnie 
dla  nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu. Podstawą do ustalenia struktury 
wynagrodzeń jest regulamin. Obecnie trwają negocjacje ze Związkami Zawodowymi na temat 
szczegółów regulaminu wynagradzania nauczycieli. Zakładając, Ŝe regulamin będzie 
obowiązywał przez kilka lat musi być on tak skonstruowany aby uwzględniał on zmieniającą 
się wysokość wynagrodzenia zasadniczego  jak  i zmieniające się średnie. Wyraził nadzieję, Ŝe 
na najbliŜszej sesji 26 marca 2009r. przygotowaną uchwałę, uda się poddać pod głosowanie 
radnych. 
 
Radna Barbara Bury zastanawiała się dlaczego przy zmniejszającej się ilości uczniów zwiększa 
się ilość środków na zakup pomocy dydaktycznych i wyposaŜenia. Czy jest teŜ potrzeba 
corocznego przeprowadzania remontów sal szkolnych.  
 
Pan Kuczerepa powiedział, Ŝe akurat remonty sal lekcyjnych stanowią bardzo mały fragment 
kwoty zamieszczonej w przedstawionej radnym tabeli. Znaczne większe inwestycje, a co za 
tym idzie i kwoty związane są np. z budowa boiska wielofunkcyjnego – 267.000,00 zł, 
rozpoczęciem termomodernizacji Szkoły Podstawowej w Więcborku – 100.000,00 zł, kolejne 
100.000,00 przeznaczone na przedszkole. Odnośnie termomodernizacji wspomniał o staraniach 
jakie czyni się na pozyskanie dotacji / konkurs ogłoszony będzie w II kwartale 2009r. / , gdzie 
wspomniane wcześniej kwoty mogłyby stanowić wkład własny i za pozyskane pieniądze 
moŜna byłoby ocieplić jednocześnie dwa budynki. Kolejne koszty dotyczą remontów podłóg / 
nakaz SANEPID /, dokończenia wymiany okien / placówki w Runowie i Borzyszkowie. 
Ponadto zgodnie z nakazem SANEPID trzeba było wymienić oświetlenie w szkole w 
Jastrzębcu poniewaŜ nie spełniało ono wymogów bezpieczeństwa. Generalnie jak  stwierdził 
Dyrektor potrzeby dokonania remontów są wynikiem braku w systematyczności ich 
wykonywania przez poprzednie lata, co z kolei spowodowało ich nawarstwienie w chwili 
obecnej. Podobnie wygląda sytuacja jeŜeli chodzi o wyposaŜenie placówek oświatowych tj 
chodzi głównie o meble – ławki, tablice , krzesła itp.. Wcześniej wymieniano jedynie 
pojedyncze egzemplarze i na dziś sprzęt ten „technicznie się skończył”. 
 
Przewodniczący RM odnosząc się bezpośrednio  do danych omówionych przez Dyrektora 
BOOS stwierdził, Ŝe właściwie po wprowadzeniu programu oszczędnościowego moŜna mówić 
o  efektywnym zmniejszeniu sześciu oddziałów. Jednak patrząc na wzrost wartość dopłaty 
gminy do subwencji – 2008r – 1.224.000,00 zł w 2009r – juŜ 1.700.000,00 zł, Ŝe efektywnych 
sumy oszczędności praktycznie nie ma. Niewątpliwie ma na to wpływ wzrost płac, które 
stanowią sporą część budŜetu oświaty. 
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Dyrektor BOOS podzielając zdanie przedmówcy stwierdził, Ŝe rzeczywiście nie bardzo jest 
gdzie tych oszczędności w oświacie szukać tym bardziej z uwagi na fakt, iŜ musi się ona uporać 
z pewnymi koniecznymi zadaniami inwestycyjnymi. Pewnych moŜliwości  w tym zakresie 
upatrywał w modernizacji ogrzewania, poza tym takich szans nie widzi. 
 
Radny Waldemar Kuszewski włączając się do dyskusji powiedział, Ŝe zgodnie z  tym co mówił 
Dyrektor, pieniądze na rok 2009,  na  średnie wynagrodzenie dla  nauczycieli na 
poszczególnych stopniach awansu są w budŜecie zabezpieczone. Pytał jednak jak to wyglądało  
w roku poprzednim, czy średnie płace zostały osiągnięte. Przypomniał teŜ, Ŝe jeŜeli chodzi o 
oszczędności, to o ile sobie przypomina, radni mówili o ograniczaniu kosztów funkcjonowania 
organizacyjnego szkół nie zaś o oszczędzaniu na pomocach dydaktycznych, wyposaŜeniu, czy 
remontach. W tej kwestii wszyscy byli zgodni, Ŝe  tych potrzeb ograniczać nie moŜna wiedząc, 
Ŝe szkoły potrzebują ogromnych środków na właściwe funkcjonowanie i zapewnienie 
odpowiedniego wyglądu. Natomiast jeŜeli chodzi o termomodernizację, to była ona 
przedmiotem złoŜonej przez niego interpelacji na którą właściwie nie otrzymał konkretnej 
odpowiedzi. Jego pytanie dotyczyło moŜliwości pozyskania środków zewnętrznych na tego 
typu działania. Odpowiedź jest o tyle waŜna, Ŝe w informacji dyrektora BOOS mowa jest o 
częściowej modernizacji, a uzyskanie funduszy unijnych moŜe być uzaleŜnione od ocieplenia 
całego budynku. W tym przypadku warto byłoby zastanowić się ponownie nad budŜetem 
gminy. 
 
W odpowiedzi p. Kuczerepa wskazał, Ŝe w zeszłym roku po wizycie trójek klasowych i 
SANEPID podczas której podnoszono problem zagroŜenia bezpieczeństwa dzieci jakie 
powodować moŜe odpadający tynk, postanowiono przygotować kosztorys i dowiedzieć się 
jakiej wielkości środki potrzebne będą na wykonanie termomodernizacji na budynku szkoły 
podstawowej. Okazało się, Ŝe jest to koszt wielkości  440.000,00 / ocieplenie budynku + 
łącznik + sala gimnastyczna /, zatem stwierdzono, iŜ w tym roku moŜliwe będzie jedynie 
rozpoczęcie inwestycji. W między czasie okazało się, Ŝe Urząd Marszałkowski organizuje 
konkurs na pozyskanie środków na termomodernizację w miastach  - do 70 % wartości przy 30 
% udziale własnym. Środki, które są w budŜecie SP – 80 tys. – 90 tys. powinny wystarczyć na 
zapewnienie wkładu własnego. Istnieje jeszcze moŜliwość wzięcia niskooprocentowanej 
poŜyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, która po spłaceniu określonej 
części podlega umorzeniu.   
 
 

Dalsza droga postępowania uzaleŜniona jest od tego kiedy zostanie ogłoszony konkurs i czy 
otrzymamy środki / wkład własny będzie zapewniony /. Sami ze swej strony, zgodnie z 
sugestią Kierownika Referatu Inwestycji … p. Michała Bąka, BOOS przeprowadzi tzw. 
przetarg kosztorysowy i na tą chwilę tyle moŜna zrobić. P. Kuczerepa dodał, Ŝe myśląc o 
termomodernizacji ma równieŜ na uwadze budynek przedszkola, które ma równieŜ pulę 
środków przeznaczonych na ten cel i jeŜeli uda się pozyskać środki moŜna byłoby obie 
inwestycje zrealizować jednocześnie. 
 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe oczekuje, iŜ na sesji, jaka odbędzie się w miesiącu 
czerwcu Dyrektor BOOS przygotuje bardziej dokładne informacje na temat spraw 
finansowych związanych z kształtowaniem się subwencji w poszczególnych szkołach, 
kosztów w poszczególnych szkołach, kosztów przypadających na jednego ucznia w 
poszczególnych szkołach jak równieŜ ilości przekroczeń subwencji w poszczególnych 
szkołach. Jak zauwaŜył, poprzednio dopłacano duŜo nie tylko do małych ale i duŜych szkół, 
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zatem chciałby wiedzieć jak wygląda to obecnie. Przedstawione na sesji dane jedynie 
sygnalizują pewne sprawy – są powierzchowne, jemu natomiast zaleŜy mu na tym, aby te 
kwestie przedstawione były bardziej przejrzyście. 
 
Pan Kuczerepa odniósł się jeszcze do pytania o osiągnięte przez nauczycieli średnie mówiąc, 
Ŝe w naszej Gminie takowych nie osiągnięto zarówno jeŜeli chodzi o nauczycieli 
dyplomowanych, mianowanych, kontraktowych i staŜystów. Co do konsekwencji 
wynikających z powyŜszego faktu wskazał, Ŝe nauczyciele poszczególnych zakresu  
poszczególnych grup awansu mogą wystąpić do sądu z powództwem przeciwko dyrektorowi. 
MoŜe zdarzyć się teŜ sytuacja, ze z takim powództwem wystąpi nauczyciel, który tą średnią 
osiągnął, a nawet przekroczył / byli i tacy /. Z tego co wie, problem nie osiągnięcia średnich 
dotyczy takŜe innych gmin i do tej pory nie zdarzyła się sytuacja dochodzenia praw z 
powództwa prywatnego. Mówił równieŜ, Ŝe nowe zapisy w Karcie Nauczyciela wprowadzają 
pewne zapisy, które wręcz nakazują gminie średnie osiągnąć. Jak będzie to wyglądało w 
praktyce trudno dziś przewidzieć.  
 
Przewodniczący RM podtrzymując temat zauwaŜył, Ŝe na dziś moŜemy mówić o średnich 
biorąc pod uwagę to, Ŝe nie kaŜdy musi je mieć. PrzecieŜ odnosząc się do konkretnych 
nazwisk moŜna byłoby stwierdzić, ze ma on duŜo powyŜej tej średniej. Gmina dokonując 
wyliczeń przyjęłaby, iŜ musi wypłacić określoną kwotę. Potem okazałoby się, Ŝe musi dać 
duŜo, duŜo więcej dlatego, iŜ część osób z wyliczeń miałaby pond  średnią / i czy wówczas 
Ŝądać od nich zwrotu /, część natomiast duŜo poniŜej tej średniej. Kończąc stwierdził, Ŝe z 
rozliczeniem przeszłości będzie trudno, teraz jednak naleŜy przestrzegać wymogów odnośnie 
średnich wynagrodzeń. 
 
Radny Waldemar Kuszewski sprostował, Ŝe nie pytał o konkretnych nauczycieli i wykład  
p. Kujawiaka odnośnie średnich był nie potrzebny. Kontynuując wskazał, Ŝe na wielu 
Komisjach RM podkreślano, Ŝe średnie powinny być osiągane ilością nadgodzin. O ile się 
orientuje ilość nadgodzin w wysokości 3-4 godzin na etat powoduje, Ŝe takie średnie są 
osiągane. W naszej gminie ta średnia wynosiła 2,19 na etat i stąd problem. Natomiast temat  
konsekwencji dla Gminy i dla budŜetu drąŜy dlatego, Ŝe pamięta jak na jednej z Komisji 
Burmistrz Więcborka mówił, iŜ w razie wystąpienia takiego braku trzeba będzie dopłacić. 
 
Pan Kuczerepa mówił, Ŝe jest jeszcze inny sposób osiągnięcia średnich, a mianowicie przez 
podniesienie minimalnej zasadniczej. JednakŜe zastosowanie takiej opcji moŜe skutkować 
argumentem – „dajmy raczej za pracę”, tym bardziej, Ŝe  taki sposób nie był ogólnie przyjętą 
praktyką. 
 
śeby w małych szkołach dojść do średnich poprzez nadgodziny z góry naleŜałoby załoŜyć, Ŝe 
część nauczycieli trzeba zwolnić. Z drugiej strony, dziś mówi się o większej ilości nadgodzin, 
a Karta Nauczyciela wyraźnie wskazuje, Ŝe nie moŜe on mieć więcej jak osiemnaście godzin 
– mówił Przewodniczący RM 
 
Radna Beata Lida przypomniała, Ŝe za czasów Burmistrza Marach i poprzedniego Dyrektora 
BOOS radni mówili, a Przewodniczący RM grzmiał, Ŝeby zatrudniać młodych i ograniczać 
ilość nadgodzin. Dziś poszło to w odwrotną stronę – „nie zatrudniajmy młodych, dawajmy 
nadgodziny”. Powoduje to, ze obecny Dyrektor BOOS jest naprawdę w trudnej sytuacji.  
 
Zawsze byłem zwolennikiem ograniczania nadgodzin i nadal jestem, w tej kwestii zdania nie 
zmieniłem – powiedział Przewodniczący RM. 
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Radny Waldemar Kuszewski korzystając z obecności na sesji radnego powiatowego 
p. Andrzeja Chatłasa, poprosił go o podpowiedź w jaki sposób Powiat te średnie osiągnął. 
 
Pan Chatłas odpowiedział, Ŝe średnia nadgodzin w szkołach powiatowych wynosi powyŜej 
trzech, dodatki są zaś porównywalne - niektóre nieco wyŜsze niŜ w innych gminach np. za 
wychowawstwo, trochę mniej w przypadku dodatku motywacyjnego. Generalnie jednak nie 
ma cudownego środka na osiągnięcie średnich. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję i ogłosił dziesięciominutową przerwę. 
 
Po przerwie obrady wznowiono. 
 
Ad. 9 Informację dotyczącą Biblioteki Publicznej, a w szczególności zadań zaplanowanych 
na 2009 r. oraz aktualnych problemów organizacyjno – gospodarczych i finansowych 
przedstawiła Dyrektor placówki p. Maria Kołata. 
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                                         Działalność  upowszechnieniowa 2008 rok 
 
Miejsko- Gminna Biblioteka nie ogranicza się tylko do zaspakajania potrzeb czytelników 
którzy sami zdecydowali się odwiedzić bibliotekę i skorzystać z jej usług, ale równieŜ 
kształtuje i rozwija potrzeby społeczne. 
Biblioteka włączając się w ogólny nurt Ŝycia, staje się twórczym warsztatem pracy. Charakter 
środowiska, w którego kształtowaniu uczestniczy biblioteka, wyznacza jej cele, funkcje i 
formy pracy z czytelnikiem. 
O wyborze form pracy z czytelnikami decydują potrzeby czytelnicze, personel biblioteki i 
warunki lokalowe. 
Niestety problemem, który towarzyszy bibliotekom od lat jest brak odpowiedniego 
pomieszczenia na czytelnię, które umoŜliwiłoby swobodny rozwój i moŜliwość wyboru 
róŜnorodnych form pracy z czytelnikiem. Dlatego bardzo często imprezy organizowane są w 
innych zaprzyjaźnionych placówkach. 
 
W 2008 roku biblioteka zorganizowała takie imprezy jak: 
 
- 07.05. Gminny konkurs wiedzy o regionie. Organizatorami była biblioteka Szkoły 
Podstawowej w Więcborku i Miejsko-Gminna Biblioteka Publiczna. VII edycja tego 
konkursu miała charakter krasomówczy. Oceniano nie tylko znajomość własnego regionu i 
jego historię, ale równieŜ czystość i kulturę języka polskiego, piękne i sugestywne 
wypowiadanie myśli oraz prezentowanie faktów i zdarzeń barwnym i bogatym językiem. 
 
- 01.05 – 03.06 trwał cykl lekcji bibliotecznych pt: „Orły i herby jako symbole państwa 
polskiego. ”Lekcje przeznaczone były dla uczniów szkół podstawowych i gimnazjalistów. 
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Historię tworzenia herbów rodowych omawiali Pan Leszek Skaza i Zenon Radecki – autor 
wystawy orłów i herbów polskich wystawionych w bibliotece. 
 
 
Przeprowadzono 19 lekcji, w których udział wzięło 544 uczniów. 
 
 
- 10.09 w ramach V Międzynarodowych Spotkań Poetyckich :Pobocza 2008” odbyło się 
otwarcie wystawy poświęconej pamięci Ryszarda Milczewskiego- Bruna.  Otwarciu wystawy 
towarzyszyła prezentacja dorobku twórczego poety, prozaika i krytyka literackiego 
Krzysztofa Karaska. Wystawa trwała do 31 10. i zwiedzana była przez młodzieŜ szkół 
ponadpodstawowych. 
 
 
- dnia 07.10. biblioteka gościła uczniów klasy I gimnazjum na lekcji archeologii z udziałem 
Pana mgr Józefa Łoś – kierownika działu archeologii w Muzeum Okręgowym w Bydgoszczy. 
Celem lekcji było ukazanie dziejów badań archeologicznych na terenie gminy Więcbork i 
ziemi krajeńskiej w oparciu o eksponaty znajdujące się w zbiorach muzeum. 
 
Podobną lekcję pt: ”Odkrywamy naszą gminę” przeprowadzono w Sypniewie dn. 20.10. dla 
uczniów gimnazjum. 
 
- w ramach współpracy z Krajeńskim Stowarzyszeniem Kulturalnym przeprowadzono cykl 
spotkań poetyckich. W miesiącu październiku, listopadzie i grudniu biblioteka gościła takich 
poetów jak: Wojciech Kass, Przemysław Dakowicz, i Krzysztof Kuczkowski. 
Niezapomniano równieŜ o miejscowych poetach. Dnia 27.10. odbyło się spotkanie z poezją 
Małgorzaty Szweda, a 24.11. swoja twórczość poetycką prezentował Jacek Grabowski. 
 
- dnia 27.10. odbyło się pierwsze spotkanie Dyskusyjnego Klubu KsiąŜki. Intencją załoŜenia 
Klubu jest czerpanie przyjemności z dyskutowania o literaturze bez względu na 
wykształcenie, zainteresowania i wiek czytelnika. Spotkania odbywają się raz w miesiącu, a 
literaturę klubowicze dobierają sobie sami. 
 
- dla dzieci z przedszkola gminnego w Więcborku 25.11. biblioteka zorganizowała spotkanie 
autorskie z Izabelą Klebańską. Pisarka nie tylko czytała dzieciom  swoje wiersze, ale równieŜ 
oŜywiła je muzycznie. 
 
W bibliotekach systematycznie przeprowadza się lekcje głośnego czytania bajek, kiermasze 
ksiąŜek i wiele innych imprez.  
 
 
Miejsko-Gminna Biblioteka Publiczna w Więcborku od kilku lat gromadzi w swych zbiorach 
odrębny dział, który stanowią regionalia. Są to prace magisterskie, licencjackie oraz ksiąŜki i 
wszelkiego rodzaju opracowania dotyczące regionu. 
    W bibliotece mieści się równieŜ punkt informacji turystycznej, którego zadaniem jest 
promowanie miejscowych twórców ludowych i walorów turystycznych gminy. 
Wystawa prac miejscowych twórców. 
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W ciągłej sprzedaŜy znajdują się „Krajeńskie Zeszyty Historyczne” promujące miejscowości i 
zabytki związane z regionem, przewodniki turystyczne, mapki, widokówki oraz zbiory poezji 
miejscowych poetów. 
 
Podstawowym źródłem informacji o zbiorach biblioteki są katalogi : alfabetyczny, rzeczowy, 
tytułowy, regionaliów i czasopism takich jak: „Wiedza i Ŝycie”, „Świat Nauki”, oraz 
„Wiadomości Krajeńskie”. 
Na potrzeby biblioteki i czytelników tworzy się katalog własny księgozbioru w systemie 
bibliotecznym „MAK”. Do końca 2008 roku wprowadzono do systemu 17.000 ksiąŜek. 
 
 
 
  SPRAWOZDANIE  Z  WYKORZYSTANIA  OTRZYMANEJ  DOTAC JI  
PRZYZNANEJ  PRZEZ  RADĘ  MIEJSKĄ  W  WIĘCBORKU  ZA  ROK  2008  
ORAZ  DOCHODÓW  WŁASNYCH  w  dziale   921    K U L T U R A 
rozdz. BIBLIOTEKI  
 
 
 
Środki z dotacji Rady Miejskiej                                                              208.500,- 
Środki z dotacji Biblioteki Narodowej                                                      14.868,- 
Za wynajem pomieszczeń- bankomat                                                         9.696,- 
Inne wpływy (za ksiąŜki, foldery, ksero)                                                    1.270,- 
Kapitalizacja odsetek (BS)                                                                               65,36 
                                                                                                                 ------------------- 
                                                        Kwota ogółem:                                 234.399,36 
 
 
Na terenie naszej gminy posiadamy placówki: 
MGBP w Więcborku, Filia w Sypniewie, Filia w Runowie Kr. 
Miejsko-Gminna Biblioteka zatrudnia łącznie 7 osób tj. 5 etatów. 
 
Środki wykorzystano następująco: 
 
§ 4010  wynagrodzenia osobowe pracowników                                        118.756,09 
§ 4040  dodatkowe wynagrodzenie roczne                                                    5.846,73 
§ 4110  składki na ubezpieczenie społeczne                                                17.674,08 
§ 4120  składki na fundusz pracy                                                                   2.820,49 
§ 4130  składki na ubezpieczenia zdrowotne                                                 9.645,28 
§ 4170  umowy zlecenia, o dzieło( dozór BHP, obsługa pieca, 
                                                       spotkania autorskie)                                1.992,00 
 
§ 4210  zakupy materiałów, wyposaŜenie: 
      -     ksiąŜki                                                                                              21.436,04 
      -     czasopisma do czytelni                                                                       2.669,23 
      -     druki biblioteczne                                                                               1.173,89 
      -     olej opałowy ( I półrocze)                                                                12.858,09 
      -     opał ( eko-groszek)                                                                             3.177,25 
      -     zakup apteczki                                                                                        200,00 
      -     środki czystości                                                                                      353,26 
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      -     aktualizacja przepisów ( kodeks pracy, przepisy kadrowe, 
             księgowe, Vademecum Bibliotekarza Instrukcje BHP)                     1.771,49 
      -     50-lecie Biblioteki                                                                                  983,50 
      -     program antywirusowy                                                                           154,57 
      -     zakup krzeseł                                                                                        1.020,00 
      -     ławki do czytelni                                                                                   2.000,00 
      -     drukarka                                                                                                   764,00 
      -     artykuły biurowe, księgowe                                                                     216,51 
 
      -     zakupy bieŜące całoroczne ( okleina, Ŝarówki, farby, kwiaty, wiadro, 
            łopata, suszarka)                                                                                    1.140,07 
      -     piec CO                                                                                                 9.600,00 
      -     materiały do montaŜu pieca                                                                  1.659,16 
      -     pojemnik na śmieci                                                                                  100,00 
      -     wydatki na działalność kulturalno-oświatową                                         347,45 
      -     materiały na bieŜące naprawy ( drzwi, schody w Runowie)                    838,57 
§ 4260  energia elektryczna                                                                               4.397,12 
      -     woda                                                                                                         101,51 
 
§ 4300  Zakup usług: 
      -     badania lekarskie                                                                                      120,00 
      -     usługa kominiarska i przegląd wentylacji                                                366,34 
      -     wywóz nieczystości                                                                                  604,43 
      -     transport                                                                                                      49,50 
      -     warsztaty szkoleniowe                                                                              350,00 
      -    za usługi fotograficzne ( zdjęcia)                                                                70,20 
      -    prowizja BS                                                                                               285,21 
      -    wykonanie pieczątek                                                                                 299,46 
      -    pomiary instalacji elektrycznej                                                                  366,00 
      -    podłączenie pieca co                                                                               2.013,00 
      -    przyłącze internetowe, instalacja programu  
           i usługa serwisowa                                                                                     459,00 
§ 4350  opłaty za Internet                                                                                  1.299,30 
§ 4370  połączenia telefoniczne                                                                         1.020,00 
§ 4410  delegacje słuŜbowe                                                                                  100,60 
§ odpisy funduszu socjalnego                                                                            3.233,30 
§ toner, papier do drukarki                                                                                      48,80 
                                                                                                                      ---------------- 
                                                                 Kwota wydatków ogółem:             234.381,52 
                                                                                                                      ========== 
 
                                                                 Stan środków na 31.12.2008                  17,84                                                                 
                                                                                                                             
 
ZałoŜenia i problemy organizacyjno- gospodarcze i finansowe bibliotek  na 2009 rok. 
 
 
 
Podstawowym zadaniem, jakie wobec swoich czytelników mają biblioteki, to dostarczanie im 
poszukiwanych materiałów. Wychodząc z tego załoŜenia, Ŝaden bibliotekarz nie moŜe 
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poprzestać na stwierdzeniu, Ŝe potrzebnej ksiąŜki nie ma i musi zrobić wszystko, aby 
potrzebną informację czytelnik uzyskał. W tym celu poszukujemy materiałów interesujących 
naszego czytelnika i ściągamy je  z innych bibliotek i instytucji ,bądź kierujemy go do 
biblioteki posiadającej te materiały.  
   Nasze starania i zabiegi nie idą jednak w parze z odpowiedzialnością czytelników. Mamy 
problem z egzekwowaniem zwrotu ksiąŜek. W tym celu chcemy wejść w kontakt ze szkołami 
średnimi aby na kartach obiegowych maturzystów umieścili równieŜ naszą bibliotekę. 
Zamierzamy zamieścić informację w prasie, Ŝe np. w miesiącu maju moŜna będzie bez 
Ŝadnych sankcji karnych oddać zaległe ksiąŜki i materiały. Ale na tym nasze moŜliwości się 
kończą i nie ma Ŝadnych kar na bardziej opornych. Wysyłanie upomnień nie daje rezultatów, 
a jedynie ponosimy koszty związane z zakupem znaczków. 
 
  Niskie środki finansowe na zakup prasy i mały wybór prenumerowanych czasopism staramy 
się uzupełniać kolorowymi gazetami otrzymywanymi od czytelników. Najbardziej forma to 
sprawdziła się w filiach wiejskich w Sypniewie i Runowie. 
 
Biblioteka jest nie tylko miejscem, w którym wypoŜycza się ksiąŜki, ale równieŜ uniwersalną 
instytucją, w której moŜna uzyskać informację na dowolny temat i otrzymać fachową porade i 
pomoc. UŜytkownik powinien w swojej lokalnej bibliotece uzyskać informację potrzebne mu 
w Ŝyciu codziennym, np. o moŜliwościach kształcenia, oferty pracy czy Ŝyciu kulturalnym 
danego regionu. Informacja udzielana przez bibliotekę powinna zaspokajać potrzeby i być 
osiągalna dla wszystkich potencjalnych uŜytkowników niezaleŜnie od ich wieku, 
wykształcenia czy pozycji społecznej. 
Wyrównywanie szans w dostępie do wiedzy mieszkańcom naszej gminy umoŜliwił program „ 
Ikonka” finansowany ze środków Ministerstwa Nauki i Informatyzacji. Dzięki  niemu mamy 
komputery z dostępem do Internetu w Więcborku i Sypniewie.  
Aby jednak dobrze wypełniać rolę ośrodka informacji czynimy starania, aby biblioteka miała 
stronę internetową. Jednak z wiadomych powodów nie stać nas na taki wydatek i w chwili 
obecnej zaczynamy wydarzenia z Ŝycia biblioteki zamieszczać na darmowej stronie 
udostępnionej nam przez Netię. W przyszłości, kiedy zakończymy elektroniczne 
katalogowanie księgozbioru będziemy mogli na tej stronie zamieścić informacje o naszych 
zbiorach. W celu zautomatyzowania procesów bibliotecznych będę czynić starania o zakup 
programu komputerowego dla biblioteki w Sypniewie. 
Dostęp do Internetu umoŜliwił nam dobre rozeznanie w moŜliwościach pozyskiwania 
środków na działalność kulturalną bibliotek. JuŜ w styczniu wzięliśmy udział w konkursie 
ogłoszonym przez Marszałka Województwa Kujawsko- Pomorskiego i wysłaliśmy program 
na organizacje w naszej bibliotece spotkań poetyckich. Otrzymaliśmy na ten cel 3.000 
złotych. Nie jest to duŜo, ale nie zamierzamy na tym spocząć i nadal będziemy brać udział w 
rozmaitych konkursach i grantach. Na zakup nowości wydawniczych juŜ od kilku lat 
otrzymujemy dotację z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 
 
   Kolejną waŜną rolą biblioteki jest pobudzanie i wspieranie rozwoju kulturalnego 
mieszkańców gminy. W tym celu bibliotekarze obok codziennej działalności będą 
organizowali takie formy pracy jak: 
- lekcje biblioteczne 
- spotkania m.in. z pisarzami, ludźmi kultury, osobami działającymi na rzecz społeczności 
lokalnej 
- wystawy, kiermasze ksiąŜek, konkursy czytelnicze i inne zajęcia z dziećmi 
 Przykładem pozyskiwania autorów moŜe być tegoroczne spotkanie z pisarką Mariolą 
Pryzwan, które dzięki działalności w naszej bibliotece Dyskusyjnego Klubu KsiąŜki mieliśmy 
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za darmo. Koszt, jaki poniosła biblioteka to jedynie zakup kwiatów. Myślę, Ŝe takich spotkań 
będzie więcej. 
 
 
 Za waŜny i stały element pracy bibliotekarzy uwaŜam zamieszczanie rozmaitych wystaw i 
akcentowanie waŜniejszych dat z naszego Ŝycia. 
Czynimy starania, aby biblioteki były równieŜ miejscem świadectwa kultywowania tradycji 
ludowych i tym samym były odwiedzane nie tylko przez czytelników, ale równieŜ innych 
mieszkańców gminy. Nadal będziemy kontynuować spotkania prezentujące i promujące  
„Ludzi z pasją”. 
 
 Będę starała się, aby filie biblioteczne w Sypniewie i Runowie Kr. stały się miejscem 
organizacji wolnego czasu dzieci i młodzieŜy, rozwijania ich zainteresowań oraz miejscem 
integracji społeczności lokalnej. Nie będzie to jednak moŜliwe dopóki te panie pracują na 
niepełnych etatach. Obecne godziny pracy wystarczają jedynie na prace bibliotekarskie i 
wypoŜyczanie ksiąŜek, a inne formy pracy z czytelnikiem zostają zaniedbane. 
 
 
   Innym zadaniem, które powinno być zrealizowane w 2009 roku jest odnowienie elewacji i 
wymiana okien w budynku Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej w Więcborku. 
W tym celu o uzyskanie zgody na te prace wystosowałam pismo do Konserwatora Zabytków i 
oczekuję na odpowiedź. 
W miarę pozyskiwania środków chciałabym równieŜ przed sezonem urlopowym 
przeprowadzić malowanie w naszej bibliotece. Ostatnio pomieszczenia biblioteki były 
malowane 6 lat temu i w chwili obecnej ściany wyglądają niezbyt estetycznie. 
 
Są to najwaŜniejsze załoŜenia planowane na 2009 rok.     
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zapytała, czy biblioteka nadal prowadzi punkt informacji 
turystycznej oraz, czy w związku z tym, Ŝe były ustalenia odnośnie zakupu map Krajeńskiego 
Parku Krajobrazowego w budŜecie biblioteki umieszczono kwotę tysiąca złotych, która miała 
być przeznaczona na ten właśnie cel.   
   
Dyrektor odpowiedziała, Ŝe punkt informacji turystycznej łącznie ze sprzedaŜą pamiątek w 
bibliotece jest prowadzony, natomiast jeŜeli chodzi o środki na wspomniany przez radną cel, 
to właśnie dziś przekazała p. Sikorskiej pismo o dofinansowanie prowadzonego punktu i 
jeŜeli tylko środki zostaną przekazane na pewno zakup mapek uwzględni w swoim budŜecie. 
 
Radna Sowińska ponownie zabierając głos dopowiedziała, Ŝe pytanie zadała nie bez 
przyczyny gdyŜ za sprzedaŜ mapek moŜna uzyskać dwa razy wyŜszą kwotę. Będąc przy 
głosie pytała równieŜ o zmianę w budŜecie dotyczącą nieprzewidzianego wcześniej zakupu 
oprogramowania komputerowego, a ściślej rzecz biorąc jego przeznaczenia tj. czy będzie to 
oprogramowanie słuŜące do księgowania, czy katalogowania księgozbioru. 
 
Planujemy zakup programu księgowego dla naszej biblioteki oraz program do prac 
bibliotecznych / katalogowanie księgozbiorów / dla placówki w Sypniecie. Licencja do prac 
bibliotecznych, którym dysponuje więcborska biblioteka został jej przekazany nieodpłatnie z 
Biblioteki Narodowej. 



 31 

 
 
Tu radna Sowińska wskazała, Ŝe co prawda nie jest pewna jak wygląda to w przypadku 
licencji uzyskanej darmowo, ale z tego, co wie kaŜda kolejna licencja do tego samego 
oprogramowania jest tańsza, więc moŜe warto i tu poszukać oszczędności. Prosiła teŜ o 
dokładne określenie przeznaczenia oprogramowania – czy jest to typowe oprogramowanie 
księgowe, czy moŜe tylko do płac. Zastanawia ją bowiem, przy tym zatrudnieniu jakie jest w 
bibliotece, wysoki koszt – 6.000,00 zł, a typowy program, to koszt rzędu 2.000,00 – do 
2.500,00 zł. 
 
Być moŜe zatrudnienie jest mniejsze niŜ w innych zakładach, ale księgowa wykonuje takie 
same funkcje, dlatego teŜ oprogramowanie wymagane jest takie jak w duŜym zakładzie. 
Ponadto do oprogramowania naleŜy dodać koszt zakupu programu antywirusowego, dostępu 
do Internetu oraz wydatki na energię – mówiła p. Kolata. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe kiedy rozdzielano instytucje kultury / MROK i Bibliotekę 
/ mówiło się , Ŝe nie pociągnie to za sobą dodatkowych kosztów, a ostatnia burzliwa dyskusja 
na Komisji BudŜetu świadczy o czymś zupełnie innym i do tego zapewne na tej sesji 
powrócimy. Szanuje dział kultury reprezentowany przez p. Dyrektor, ale zgłaszane  
roszczenia powinny być w granicach rozsądku. Gmina Więcbork ma oprócz  biblioteki inne 
waŜne działy, które mają swoje potrzeby i nie zasadne wydaje się oburzenie, Ŝe nie dostaje się 
tyle środków ile by się chciało – zakończył. 
 
Dyrektor biblioteki stwierdziła, Ŝe nie była oburzona, tylko zdziwiona pytaniami na co  
właściwie wydawane są pieniądze. Z drugiej strony, jeŜeli biblioteki nie będą miały zaplecza 
– w tym przypadku komputerów, to z jaką ofertą mają wyjść do społeczeństwa. Dziś 
komputer to podstawa.  
 
Przewodniczący RM wskazał, Ŝe właściwie od początku sesji w kuluarowych dyskusjach 
mówi się o fakcie, iŜ jest początek roku, a na Komisji BudŜetu padł wniosek o skierowanie do 
biblioteki dodatkowych środków w wysokości 100.000,00 zł. Wszyscy radni są zgodni, co do 
tego, Ŝe coś tu jest nie tak. 
 
Pani Kołata przypomniała, Ŝe kiedy Rada zleciła jej opracowanie budŜetu na 2009r. był on 
zaplanowany na 282.000,00 zł – i nie zawierał on wcale wygórowanych kwot i pozycji. Uwag 
do tego budŜetu nie zgłosiła równieŜ Komisja Oświaty, Kultury i Sportu. Dzień przed 
zatwierdzeniem budŜetu zaskoczono ją koniecznością zdjęcia z planów sumy 80.000,00 zł i 
postawiono przed dylematem z czego te pieniądze zabrać. Poza placami, które są w jej 
instytucji na naprawdę niskim poziomie / średnia płaca, to 1.200,00 zł / zdjęto pieniądze z 
wszystkiego. 
 
Radna GraŜyna Sowińska jako Przewodnicząc Komisji Oświaty, Kultury i Sportu 
sprostowała, Ŝe pod obrady tejŜe komisji trafił budŜet opiewający na 198.000,00 zł, czyli juŜ  
okrojony o 82.000,00 zł. dlatego w takim sensie uwag nie było. Przyznała jednak, iŜ podczas 
analizy popełniono błąd nie zwracając uwagi na strukturę tego budŜetu, który w zasadzie 
przeznaczony był tylko na place, bo na nic innego nie starczyło. 
 
Radna Beata lida włączając się do dyskusji podkreśliła, Ŝe na posiedzeniu Komisji BudŜetu i 
Finansów tuŜ przed uchwaleniem budŜetu, między innymi radny Kuszewski zwrócił 
szczególną uwagę, iŜ bardzo duŜo pozycji jest wyzerowanych np. nie zaplanowane środki na 
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ogrzewanie biblioteki w Sypniewie. Właściwie na tym Komisja poprzestała, ale nie ukrywano 
zdziwienia, Ŝe Pani dyrektor tych istotnych pozycji nie uwzględniła. 
 
Pozycje były wyzerowane po obcięciu wspomnianych 82.000,00 zł – odparła p. Kolata. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zmieniając temat dyskusji pytała, czy np. dział Promocji urzędu 
Miejskiego wspiera dział informacji turystycznej w bibliotece itd. 
 
Dyrektor odparła, Ŝe współpraca taka jest i wspólnie z p. Sikorką będą się wspierały przez 
cały sezon letni. W złoŜonym piśmie przedstawiła plan dotyczący np. zakupu kubeczków 
kubeczków herbem Więcborka, puzzli z widokami Więcborka, poduch z nadrukiem 
Więcborka itp.  
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
Ad.10 Informację na temat pozyskanych środków finansowych zewnętrznych w tym unijnych 
na 2009r. przedstawiła Inspektor ds. rozwoju i pozyskiwania środków unijnych p. Iwona 
Sikorska. 
 
 
 

Referat ds. Rozwoju i Promocji w roku 2008 przygotował i złoŜył do zewnętrznych 
instytucji finansujących 9 wniosków o dofinansowanie             i sporządził 21 Planów 
Odnowy Miejscowości. 
Tematyką wniosków o dofinansowanie było: 
 

1. Budowa wielofunkcyjnego boiska sportowego, ogólnie dostępnego dla dzieci i 
młodzieŜy w Więcborku; 

2. Zakup i wdroŜenie systemu Elektronicznego Obiegu Dokumentów       w Urzędzie 
Miejskim w Więcborku; 

3. Wyrównywanie szans edukacyjnych uczniów z grup o utrudnionym dostępie do 
edukacji oraz zmniejszanie róŜnic w jakości usług edukacyjnych; 

4. Rozbudowa sieci kanalizacyjnej oraz systemu zaopatrzenia w wodę     w mieście 
Więcbork; 

5. Miasteczko Ruchu Drogowego w Więcborku; 
6. Organizacja zajęć pozalekcyjnych i wyjazdów edukacyjnych w szkołach wiejskich 

Gminy Więcbork; 
7. Przebudowa drogi gminnej na odcinku Zabartowo – Puszcza – Czarmuń; 
8. Organizacja zajęć pozalekcyjnych i wyjazdów edukacyjnych w szkołach 

podstawowych i gimnazjalnych Gminy Więcbork; 
9. E – Gmina, e – Urząd – społeczeństwo informacyjne elementem rozwoju Gminy 

Więcbork. 
 

śaden z wniosków nie został odrzucony na ocenie formalnej. Dofinansowanie otrzymały dwa 
wnioski z zakresu organizacji zajęć pozalekcyjnych i wyjazdów edukacyjnych dzieci i 
młodzieŜy z Gminy Więcbork. Wnioski zostały rozliczone, a realizacja programów została 
poddana jednodniowej kontroli Kuratorium Oświaty w Bydgoszczy. Kontrola nie wykazała 
jakichkolwiek uchybień w realizacji. Dwa wnioski („Rozbudowa sieci kanalizacyjnej oraz 
systemu zaopatrzenia w wodę w mieście Więcbork” oraz „E – Gmina, e – Urząd – 
społeczeństwo informacyjne elementem rozwoju Gminy Więcbork”)  spośród złoŜonych w 
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2008 r. podlegają w dalszym ciągu ocenie instytucji finansujących. Pozostałych pięć 
wniosków nie uzyskało dofinansowania. 
Łączna kwota środków pozyskanych w 2008 r. to 204.573,07 zł. 
Szczegółowe zestawienie wniosków złoŜonych w 2008 r. stanowi załącznik nr 1 do niniejszej 
Informacji. 
W roku 2009 Referat ds. Rozwoju i Promocji przygotował i złoŜył do zewnętrznych instytucji 
finansujących trzy wnioski: 
 

1. Funkcjonowanie lokalnej grupy działania; 
2. Wybór lokalnej grupy działania do realizacji lokalnej strategii rozwoju; 
3. Przebudowa drogi gminnej na odcinku Zabartowo  - Puszcza – Czarmuń – karta 

projektu. 
 

Dwa pierwsze wnioski podlegają obecnie ocenie formalnej.  
Weryfikacja karty projektu złoŜonej w ramach Funduszu Wsparcia dla wniosku nr 3 
przebiegła pozytywnie i Gmina Więcbork zyskała akceptację Urzędu Marszałkowskiego dla 
projektu przebudowy drogi gminnej na odcinku Puszcza – Czarmuń. Do dnia 20 marca 2009 
r. Urząd zobligowany jest do złoŜenia wniosku o dofinansowanie w ramach wymienionego 
zadania.  
Szczegółowe informacje dot. wniosków złoŜonych w 2009 r. zawiera załącznik nr 2 do 
niniejszej informacji. 
Wniosek składany w ramach Funduszu Wsparcia jest jednym z 6 przygotowywanych obecnie 
przez Referat. Pozostałe z wniosków to: 
 

1. Wniosek o dofinansowanie remontów świetlic wiejskich oraz urządzenia placów 
zabaw. W wyniku nieustannie przesuwanego terminu rozpoczęcia naboru wniosków o 
dofinansowanie w ramach Działania „Odnowa i rozwój wsi” PROW, konkurs, który 
miał się odbyć w czerwcu ubiegłego roku ogłoszony został w lutym bieŜącego roku. 
Spowodowało to, na wyraźne polecenie Urzędu Marszałkowskiego, konieczność 
aktualizacji Planów Odnowy Miejscowości; 

2. Wniosek o dofinansowanie budowy wielofunkcyjnego boiska sportowego przy 
Gimnazjum w Więcborku; 

3. Wniosek o zakup nagłośnienia oraz doposaŜenie orkiestry dętej działającej przy 
MGOK w Więcborku. 
 

W roku 2009, z obecnie posiadanej wiedzy nt. terminów konkursów, przygotowany i złoŜony 
zostanie wniosek na dofinansowanie budowy kanalizacji w Sypniewie.  
RównieŜ w roku bieŜącym złoŜony zostanie przez Gminę Sępólno Krajeńskie wniosek o 
dofinansowanie zadania pn. Rozwój turystyki, rekreacji i sportu na terenie Pojezierza 
Krajeńskiego. 
Gmina Więcbork jako partner projektu współpracować będzie przy opracowywaniu studium 
wykonalności dla podprojektów: 
- Zagospodarowanie nabrzeŜa jeziora Więcborskiego 
- Budowa ścieŜki rowerowej wraz z niezbędną infrastrukturą łączącą Gminę Sępólno 
Krajeńskie z Gmina Więcbork. 
 
 
Szczegółowe zestawienie wniosków przygotowywanych do złoŜenia stanowi załącznik nr 3 
do niniejszej Informacji. 
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WNIOSKI ZŁO śONE W 2008 R. 

 
 
lp Tytuł wniosku Instytucja do jakiej 

wniosek skierowano 
Program Data złoŜenia Wnioskowana 

kwota 
dofinansowani
a 

Całkowita 
wartość 
projektu 

Termin 
rozpatrzenia 

UWAGI 

1 Budowa 
wielofunkcyjnego 
boiska sportowego, 
ogólnie dostępnego 
dla dzieci i 
młodzieŜy w 
Więcborku 

Departament 
Infrastruktury 
Sportowej 
Ministerstwa Sportu i 
Turystyki 

Konkurs Ministerstwa 
Sportu i Turystyki pn. 
„Budowa 
wielofunkcyjnych boisk 
sportowych ogólnie 
dostępnych dla dzieci i 
młodzieŜy” 
 

28.04.2008 r. 200 000,00 zł  467 100,00 zł Rozpatrzony Nie przyznano dofinansowania. 

2 Zakup i wdroŜenie 
systemu 
Elektronicznego 
Obiegu 
Dokumentów w 
Urzędzie Miejskim 
w Więcborku. 

Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji 
Departament 
informatyzacji 

Wniosek składany na 
podstawie art. 12 ust. 1 
pkt 1 ustawy z dnia 17 
lutego 2005 r. o 
informatyzacji 
działalności podmiotów 
realizujących zadania 
publiczne   (Dz. U. Nr 
64, poz. 565, z późn. 
zm.). 
 

27.03.2008 r. 281 334,44 zł 281 334,44 
zł 

Rozpatrzony Nie przyznano dofinansowania. 

3 Ze słabością 
uczymy łamać się 
za młodu – 
wyrównywanie 
szans edukacyjnych 
uczniów Gminy 
Więcbork. 
 

Urząd Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego, 
Departament Polityki 
Regionalnej 

Program Operacyjny 
Kapitał Ludzki, 
Priorytet  IX Rozwój 
wykształcenia i 
kompetencji w 
regionach, Działanie 
9.1 Wyrównywanie 
szans edukacyjnych  i 
zapewnienie wysokiej 
jakości usług 
edukacyjnych 

09.05.2008 r. 628 525,62 zł 628 525,62 
zł 

Rozpatrzony Odrzucony z powodu nie 
otrzymania wystarczającej liczby  
punktów w jednym z kryteriów 
merytorycznych – Odwołanie i 
wniosek o ponowne rozpatrzenie 
sprawy– odrzucone 
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świadczonych w 
systemie oświaty 9.1.2 
Wyrównywanie szans 
edukacyjnych uczniów 
z grup o utrudnionym 
dostępie do edukacji 
oraz zmniejszanie 
róŜnic w  jakości usług 
edukacyjnych  

4 Rozbudowa sieci 
kanalizacyjnej oraz 
systemu 
zaopatrzenia w 
wodę w mieście 
Więcbork 
 

Urząd Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego,  

Regionalny Program 
Operacyjny 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Oś priorytetowa 2 
Zachowanie i 
racjonalne uŜytkowanie 
środowiska  
Działanie 2.1 Rozwój 
infrastruktury wodno - 
ściekowej 

30.06.2008 r. 1 834 950,44 
zł 

5 752 320,13 
zł 

Kwiecień 2009 
r. 

Budowa wodociągu: ul. 
Rybacka, o długości 153,50 mb 
Budowa kanalizacji:  ul. 
Kościuszki, ul. Złotowska, ul. 
Hallera, o długości 846,30 mb, 
Budowa kanalizacji: ul. Rybacka, 
ul. Strzelecka, ul. Sportowa, o 
długości 1191,02 mb 
Budowa kanalizacji: ul. 
Strzelecka – II etap, o długości 
1978,69 mb, 
Budowa kanalizacji ul. H. 
Sawickiej i ul. Krasickiego, o 
długości 514 mb, 
Budowa kanalizacji: ul. 
Wyzwolenia, o długości 395 mb, 
Budowa kanalizacji: os. 
Słoneczne i ul. Wyzwolenia, o 
długości 4141,50 mb. 

5 Miasteczko Ruchu 
Drogowego w 
Więcborku 

Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji  
Departament 
Bezpieczeństwa 
Publicznego 

Konkurs Ministerstwo 
Spraw Wewnętrznych i 
Administracji pn. 
Miasteczko Ruchu 
Drogowego 

29 sierpnia 2008 
r. 

Konkurs 
przewiduje 
przyznanie 3 
nagród o 
wartości 25, 
15 i 10 tys. zł 

Ok. 150 
000,00 zł 

30 września 
2008 r. 

Nie przyznano dofinansowania – 
Dyplom za uczestnictwo i 
ciekawy projekt. 

6 Kulturalne 
zakamarki – 
rozwijamy 
zainteresowania, 
uzdolnienia i 

Kuratorium Oświaty 
Ul. Konarskiego 1-3 
85-066 Bydgoszcz 

Rządowego Programu 
„Rozwoju edukacji na 
obszarach wiejskich w 
latach 2008-2013" 
priorytet 1, działanie 

22 września 2008 
r. 

69 322,00 zł 86 457,92 zł Rozpatrzony – 
UZYSKANO 
DOFINANSO
WANIE 

Projekt skupia się na realizacji 
dodatkowych zajęć 
pozalekcyjnych - warsztaty 
plastyczne, teatralne, muzyczne, 
informatyczne i społeczne, 
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umiejętności  1.9.4 „Kształcenie 
umiejętności 
społecznych i 
Ŝyciowych, 
kształtowanie 
właściwych relacji w 
kontaktach 
międzyludzkich" 

wycieczek edukacyjnych – do 
opery, teatru, filharmonii i 
wyjazdów na basen. 

7 Dociekać, 
poznawać, kreować 
– inspiracje Gminy 
Więcbork. 

Kuratorium Oświaty 
Ul. Konarskiego 1-3 
85-066 Bydgoszcz 

„Aktywizacja jednostek 
samorządu 
terytorialnego i 
organizacji 
pozarządowych" w 
ramach Rządowego 
Programu 
Wyrównywania Szans 
Edukacyjnych Dzieci i 
MłodzieŜy w 2008 r. 

6 października 
2008 r. 

135.251,07 zł 193.215,81 
zł 

Rozpatrzony – 
UZYSKANO 
DOFINANSO
WANIE 

Formy realizacji programu 
1) zajęcia rozwijające 
zainteresowania, zamiłowania i 
uzdolnienia; 
2) zajęcia rozwijających wiedzę i 
umiejętności, w tym zajęcia o 
charakterze artystycznym i 
kulturowym; 
3) zajęcia sportowe pozalekcyjne 
i pozaszkolne; 
4) zajęcia o charakterze 
edukacyjno-wspomagającym dla 
dzieci w wieku przedszkolnym; 
5) zajęcia o charakterze 
psychologiczno - pedagogicznym 
wspierające rozwój ucznia; 
6) zajęcia dydaktyczno-
wyrównawcze; 
7) zajęcia kształtujące postawy 
przedsiębiorczości oraz 
rozwijające kompetencje 
kluczowe (ze szczególnym 
uwzględnieniem technologii 
informacji i telekomunikacji, 
języków obcych, nauk 
przyrodniczo-matematycznych). 
 

8 Przebudowa drogi 
gminnej (4,908 km) 
na odcinku 
Zabartowo – 

Urząd Wojewódzki w 
Bydgoszczy 

Narodowy Program 
Przebudowy Dróg 
Lokalnych 2008 - 2011 

22 listopada 2008 
r. 

202.000,00 zł 404.000,00 
zł 

Rozpatrzony Nie przyznano dofinansowania z 
powodu braku partnerstwa. 
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Puszcza – Czarmuń 
(droga nr 020217C) 

9 E – Gmina, e – 
Urząd – 
społeczeństwo 
informacyjne 
elementem rozwoju 
Gminy Więcbork. 

Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji 
Departament 
informatyzacji 

Wniosek składany na 
podstawie art. 12 ust. 1 
pkt 1 ustawy z dnia 17 
lutego 2005 r. o 
informatyzacji 
działalności podmiotów 
realizujących zadania 
publiczne   (Dz. U. Nr 
64, poz. 565, z późn. 
zm.). 
 

Do 30 listopada 
2008 r. 

382 411,44 382 411,44 Nie 
rozpatrzony 

- 

 

 

 

 
Załącznik nr 2 do 

„Informacji Burmistrza Więcborka na temat pozyskanych środków finansowych 
zewnętrznych w tym unijnych na 2009r.” 

 
WNIOSKI ZŁO śONE -  2009 R. 

 
 
lp Tytuł wniosku Instytucja do jakiej 

wniosek zostanie 
skierowany 

Program Całkowita 
wartość 
projektu  

Wnioskowana kwota 
dofinansowania 

UWAGI 

1 Funkcjonowanie 
lokalnej grupy działania 

Urząd Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Wydział Zarządzania 
Programami Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 

działanie 4.31 
„Funkcjonowanie lokalnej 
grupy działania” w 
ramach Programu 
Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 2007-2013 
 

1.002.008,00 1.002.008,00 Termin złoŜenia – 22 stycznia 2009 r. 
Dla całego obszaru objętego lokalną 
strategią rozwoju przewiduje się 
dofinansowanie funkcjonowania 
lokalnej grupy działania w kwocie 29 
zł x liczba mieszkańców. 
 

2 Wybór lokalnej grupy 
działania  

Urząd Marszałkowski 
Województwa 

Wybór lokalnej grupy 
działania (LGD) 

4.111.688,00 4.111.688,00 Termin złoŜenia – 22 stycznia 2009 r. 
Dla całego obszaru objętego lokalną 
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do realizacji lokalnej 
strategii rozwoju . 
 

Kujawsko – 
Pomorskiego 
Wydział Zarządzania 
Programami Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 

do realizacji lokalnej 
strategii rozwoju (LSR) w 
ramach Programu 
Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 2007-2013 
 

strategią rozwoju przewiduje się 
dofinansowanie na realizacje zadań 
zapisanych w lokalnej strategii rozwoju 
w kwocie 116 zł x liczba mieszkańców 
zamieszkujących obszar LGD (+3 zł x 
liczba mieszkańców zamieszkujących 
obszar LGD na projekty współpracy) . 
Dla Gminy Więcbork oznacza to kwotę 
1.573.180,00 zł. 
Termin przyjmowania wniosków: od 1 
grudnia 2008 r. do 16 stycznia 2009 r. 

3 Przebudowa drogi 
gminnej (4,880 km) na 
odcinku Zabartowo  - 
Puszcza – Czarmuń 
(droga nr 020217C) – 
karta projektu 

Urząd Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Departament 
Rolnictwa, Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i 
Geodezji 

Fundusz Wsparcia z 
budŜetu Województwa 
Kujawsko - Pomorskiego 

570.141,05 399.098,73 W wyniku konsultacji projekt 
ograniczono do odcinka drogi Puszcza 
– Czarmuń (asfalt) 

 
 
 

Załącznik nr 3 do 
„Informacji Burmistrza Więcborka na temat pozyskanych środków finansowych 

zewnętrznych w tym unijnych na 2009r.” 
 
 
 

Wnioski przygotowywane do złoŜenia – rok 2009 
 

 
lp Tytuł wniosku Instytucja do jakiej wniosek 

zostanie skierowany 
Program Data złoŜenia Całkowita 

wartość projektu  
Wnioskowana kwota 
dofinansowania 

UWAGI 

1 Przebudowa i remont 
świetlic wiejskich na 
terenie Gminy Więcbork 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich Oś 
3: Jakość Ŝycia na 

Do 2 kwietnia 
2009 r. 

669.233,37 zł 400.000,00 zł - 
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Budowa placów zabaw 
na terenie Gminy 
Więcbork 

obszarach wiejskich i 
róŜnicowanie gospodarki 
wiejskiej 
Działanie 3. 4 Odnowa i 
rozwój wsi 

2 Rozwój turystyki, 
rekreacji i sportu na 
terenie Pojezierza 
Krajeńskiego. 
Podprojekty Gminy 
Więcbork: 
-Zagospodarowanie 
nabrzeŜa jeziora 
Więcborskiego 
- Budowa ścieŜki 
rowerowej wraz z 
niezbędną infrastrukturą 
łączącą Gminę Sępólno 
Krajeńskie z Gminą 
Więcbork 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko – 
Pomorskiego, 

w ramach Działania 6.1. 
Rozwój usług 
turystycznych w oparciu 
o zasoby przyrodnicze 
Regionalnego Programu 
Operacyjnego 
Województwa Kujawsko 
– Pomorskiego 

Do 31 marca 
2009 r. 

600 000,00 Euro 360 000,00 Euro WNIOSEK  SKŁADANY 
PRZEZ BENEFICJENTA 
– GMINĘ SĘPÓLNO 
KRAJEŃSKIE 
Realizacja w Gminie 
Więcbork: lata 2010 - 
2012 

3 Budowa kanalizacji 
sanitarnej w Sypniewie 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich Oś 
3: Jakość Ŝycia na 
obszarach wiejskich i 
róŜnicowanie gospodarki 
wiejskiej 
Działanie 3.3 
Podstawowe usługi dla 
gospodarki i ludności 
wiejskiej 
 

III/IV 2009 r. 3 286 970,00 zł 2 465 227,50 zł - 

4 Budowa 
wielofunkcyjnego 
boiska sportowego, 
ogólnie dostępnego dla 
dzieci i młodzieŜy w 
Więcborku 

Departament Infrastruktury 
Sportowej Ministerstwa Sportu 
i Turystyki 

Konkurs Ministerstwa 
Sportu i Turystyki pn. 
„Budowa 
wielofunkcyjnych boisk 
sportowych ogólnie 
dostępnych dla dzieci i 
młodzieŜy” 
 

Do 16 marca 
2009 r. 

467 100,00 zł 200 000,00 zł - 
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5 Przebudowa drogi 
gminnej na odcinku 
Zabartowo  - Puszcza – 
Czarmuń  – odcinek 
Puszcza – Czarmuń 
(asfalt) 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko – 
Pomorskiego 
Departament Rolnictwa, 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
i Geodezji 

Fundusz Wsparcia z 
budŜetu Województwa 
Kujawsko - Pomorskiego 

Do 20 marca 
2009 r. 

Ok. 650.000,00 zł 400.000,00 zł - 

6 Zakup nagłośnienia i 
instrumentów 
muzycznych dla MGOK 
w Więcborku 

Ministerstwo Kultury i 
Dziedzictwa Narodowego  

W ramach Programu 
Ministra Kultury i 
Dziedzictwa 
Narodowego „Rozwój 
infrastruktury kultury” 

Do 31 marca 
2009 r. 

50.000,00 zł 12.500,00 zł - 
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Kończąc wystąpienie p. Sikorska przekazała najświeŜszą informację, a mianowicie, Ŝe 
konkurs na pozyskanie środków na drogi na Osiedlu Piastowskim, ogłoszony zostanie 
prawdopodobnie w miesiącu kwietniu.   
 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję i jako pierwszy zabrał w niej głos pytając kiedy 
moŜna spodziewać się rozstrzygnięcia konkursu w ramach Regionalnego programu 
Operacyjnego dotyczącego budowy kanalizacji. 
 
Do 13 marca dostarczenie ostatecznej wersji wniosków, do 18 marca zakończenie ich oceny 
formalnej, następnie Urząd Marszałkowski ma 45 dni na ocenę merytoryczną. Ostateczny 
werdykt nastąpi w miesiącu maju – powiedziała p. Sikorska. 
 
Następnie z strony p. Kujawiaka kolejno padały pytania o poszczególne konkursy:  
 
- Program Odnowy Obszarów Wiejskich / marzec/kwiecień 2009 p. Sikorska / 
- Program Odnowy Obszarów Wiejskich dotyczący ogródków jordanowskich jordanowskich 
świetlic wiejskich / wrzesień 2009r. / 
- Kiedy moŜemy liczyć na środki na rewitalizację miasta i od czego to zaleŜy. 
 
ZaleŜy to od przygotowania dokumentacji. W tej chwili na ukończeniu jest Lokalny program 
rewitalizacji, który będzie wyłoŜony do publicznej wiadomości i który podlegać będzie 
sprawdzeniu przez Generalną Dyrekcję Ochrony Środowiska. Mamy teŜ do przygotowania 
określone programy np. zagospodarowanie Placu Jana Pawla II będzie wymagało 
opracowania szeregu dokumentów – mówiła p. Sikorska.  
 
Czy wkład jaki gmina Więcbork poniosła w związku z budową parkingu przy kościele będzie 
mógł być wliczony jako własny – pytał p. Kujawiak. 
 
Obecnie w Urzędzie Marszałkowskim cały czas interpretuje się przepisy w zakresie oceny 
oddziaływania na środowisko poszczególnych projektów i dopiero po rozstrzygnięciu, co 
będzie się kwalifikowało, a co nie moŜna kontynuować procedurę – wskazała p. Sikorska. 
 
Czyli po decyzji odnośnie oddziaływania na środowisko będzie moŜna starać się o 
pozwolenie na budowę i następnie wprowadzić to w Ŝycie. Zatem realnie rzecz biorąc daleka 
droga – mówił Przewodniczący RM. Zdawał sobie sprawę, Ŝe rewelacji nie usłyszy gdyŜ 
ogłoszenie wielu z konkursów jeszcze nie ogłoszono i w związku z tym wszystko przesuwa 
się w czasie. 
 
Burmistrz Więcborka prosząc o głos przedstawił radnym artykuł zamieszczony w „Gazecie 
Pomorskiej”, a dotyczący problemów, z jakimi borykają się przedsiębiorcy starający się 
pozyskać środki unijne. Następnie podkreślił, Ŝe ani on, ani p. Sikorska nie są w stanie 
przewidzieć pewnych kwestii stad często dane przedstawiane na jednej sesji stają się 
nieaktualne na następnej. Sam Urząd Marszałkowski zatrudnił dodatkowo 30 osób do oceny 
składanych wniosków, bo nie są w stanie „przerobić” tylu dokumentów. Czas oczekiwania na 
wynik przedłuŜa się, a to ma niewątpliwie wpływ na to, Ŝe mu nie moŜemy realizować 
pewnych zadań, pomimo, Ŝe były one wcześniej zaplanowane. Prosił w tej materii o 
wyrozumiałość radnych.  
 
Radna GraŜyna Sowińska zdecydowanie nie zgadzała się argumentacją przedmówców. Jak 
powiedziała nie dysponuje niestety liczbami ale wydaje się jej jednak, Ŝe nie wszystkie 
Gminy mają aŜ takie problemy z pozyskaniem środków zewnętrznych. JeŜeli z 
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przedstawionych materiałów wynika, Ŝe pracą trojga nauczycieli i jednego pracownika 
Komórki UM pozyskane środki za 2008r. wyniosły nieco ponad 200.000,00 zł, to przypomina 
sobie oburzenie jakie wywołała propozycja, by zadanie pozyskiwania środków zewnętrznych 
zlecić za konkretną prowizję firmie zewnętrznej. Nasuwa się tu pytanie ile kosztuje Gminę 
utrzymanie Komórki w UM  i jak wielką prowizję musiałaby brać instytucja zewnętrzna Ŝeby 
wyrównać te koszty. Zastrzegła przy tym, Ŝe jej zdanie nie jest atakiem na konkretną osobę 
ani teŜ na jakąś niemoc lecz nie widzi uzasadnienia w tłumaczeniu się tym, Ŝe Gmina chęci 
ma, a skuteczność leŜy wyłącznie po stronie Marszałka.   
 
W odpowiedzi Burmistrz Więcborka zaznaczył, Ŝe na trzy osób pracujące we wskazanej przez 
radną Komórce UM pozyskiwaniem środków zajmuje się tylko jedna osoba i jest nią p. Iwona 
Sikorska. Ponadto fakt, Ŝe ogłaszane są róŜne konkursy nie oznacza, iŜ moŜemy do kaŜdego z 
nich przystąpić. Wynika to przede wszystkim z tego, Ŝe kaŜdy z nich stawia określone 
wymogi np do części z nich potrzebna jest określona dokumentacja, do części wkład własny/ 
nie wszystko jest ujęte w budŜecie/, a nie do wszystkiego w danym czasie jesteśmy 
przygotowani. Część gmin nastawiona jest na zupełnie inne inwestycje i korzysta teŜ z innych 
konkursów. Dodał teŜ, Ŝe samo przygotowanie niezbędnej dokumentacji pochłania sporo 
czasu i wymaga duŜej wiedzy. W chwili obecnej skupiamy się na tych konkursach, które 
zostały zatwierdzone i na co wyrazili zgodę radni. Dokumentacja na kluczowe zadania została 
wykonana i obecnie czekamy na ostateczne decyzje. 
 
Radny Tadeusz Mrozinski pozostając w temacie powiedział, Ŝe w mediach podaję się 
informacje o słabym wykorzystaniu środków zewnętrznych przez samorządy. Pyta zatem jak 
to się ma do rzeczywistości, skoro juŜ w poprzedniej kadencji składano wnioski na 
kanalizację i trzeba było odkładać realizację inwestycji, bo nie zostały one rozpatrzone. Jako 
przyczyny takiego stanu rzeczy nie wskazywano uchybień w złoŜeniu wniosku ale zawsze 
termin rozpatrzenia przekładano. Podobnie dzieje się obecnie, a radny nie potrafi 
odpowiedzieć społeczeństwu, kiedy będzie on mógł podłączyć się do kanalizacji. Radny 
prosił Burmistrza, by przy okazji spotkania przedstawicieli wszystkich gmin, spowodować 
aby Marszałek odpowiedział na pytanie dlaczego zarówno media jak i rząd mówią , Ŝe 
pieniądze są, a realizacja dotacji unijnych jest wręcz katastrofalna. Gdzie tkwi przyczyna 
takiego stanu rzeczy, Ŝe wnioski pozostają bez rozpatrzenia, a gminy pieniędzy nie otrzymują.  
 
Burmistrz odparł, Ŝe pytanie takie juŜ padło, bo nie jest to tylko problem naszej Gminy. Na 
Konwencie Burmistrzów województwa Kujawsko-Pomorskiego skierowano pytanie do 
pracowników Urzędu Marszałkowskiego odnośnie kierunku w jakim zmierza on jeŜeli chodzi 
o wydatkowanie środków zewnętrznych. W naszym województwie istnieje bowiem 
stosunkowo wysoki udział środków własnych tj. 50 % wartości inwestycji. W wyniku 
przedłuŜającego się czasu oczekiwania realizacja budŜetu do 2013r. skraca się. Przy tak 
duŜym wymaganym udziale środków własnych i krótkim czasie funkcjonowania konkursu 
okaŜe się, Ŝe Gminy nie będą w stanie zapewnić odpowiedniej ilości środków własnych. 
Ponadto istnieje obawa, Ŝe w krótkim czasie konkursy nawarstwią się i nie będziemy w stanie 
wykorzystać środków unijnych – mówił. 
 
Radny Stanisław Piłka pytał p. Sikorską o środki w ramach Programu Odnowy Wsi 
przeznaczone na budowę placów zabaw i  remonty świetlic wiejskich oraz o stan 
przygotowania dokumentacji. O ile rozstrzygnięcie konkursu przewidziane jest w miesiącu 
wrześniu, o tyle jeśli wygramy, na przyznane pieniądze moŜemy liczyć najprędzej w 
październiku. Pytanie brzmi, czy przekazane środki będzie trzeba wykorzystać do końca roku, 
czy teŜ w dłuŜszym okresie czasu. JeŜeli środki trzeba będzie wykorzystać do końca roku 
naleŜy zdawać sobie sprawę, iŜ skorzysta z nich jedna moŜe dwie świetlice. Zakładając 
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bowiem, Ŝe prace remontowe wykonywane będą przez firmę, która wygra przetarg naleŜy 
przypuszczać, iŜ nie będzie ona w stanie wykonać prac we wszystkich świetlicach. 
 
Pani Sikorska wyjaśniła, Ŝe jedynym dokumentem brakującym do złoŜenia wniosku jest 
uchwalany ponownie na dzisiejszej sesji Plan Odnowy Miejscowości oraz zabezpieczenie w 
budŜecie 100% środków na pokrycie zadań. Jeśli chodzi o drugie pytanie, to miesiąc wrzesień 
jest przewidywanym terminem rozstrzygnięcia, a we wniosku mamy zaznaczone 
wydatkowanie środków do końca roku 2009. JeŜeli wniosek rozpatrzony zostanie w 
listopadzie i nie trzeba będzie zmieniać harmonogramu zostaną ogłoszone trzy przetargi – na 
wyposaŜenie., na remonty świetlic i budowę placów zabaw. Tak naprawdę jednak trudno 
przewidzieć jak to się rozstrzygnie. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję i ogłosił przerwę w obradach. 
 
Po przerwie obrady wznowiono. 
 
Ad. 11 Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia Planów Odnowy Miejscowości omówiła 
Inspektor UM p. Iwona Sikorska. 
 
Powiedział ona, Ŝe jedyną wprowadzona zmianą stosunku do poprzednio uchwalonych przez 
Radę Miejską Planów jest przesunięcie daty nie 2008r. – 2014r., lecz 2009r. – 2015r. 
Wspomniała równieŜ, Ŝe podobną korektę na ostatnie sesji wprowadził równieŜ Kamień 
Krajeński. Uchwała zatwierdzająca Plany Odnowy Miejscowości uchyla jednocześnie 
dwadzieścia jeden Planów poprzednich. Urząd Marszałkowski wyraził zgodę, by poszło to 
dokonać jedną uchwałą aby nie było konieczności przedstawiania kaŜdego dokumentu z 
osobna. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa… - pozytywna. 
 
Uwag ze strony radnych nie było, więc przystąpiono do głosowania. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie 
 
 
Ad. 12 Projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie przez Burmistrza Więcborka 
umowy o dofinansowanie przedsięwzięcia p.n. „ Budowa wielofunkcyjnego boiska 
sportowego ogólnie dostępnego dla dzieci i młodzieŜy w Więcborku „ omówiła równieŜ 
Inspektor UM p. Iwona Sikorska.  
 
W związku z tym, Ŝe w zeszłym roku nie przyznano nam środków na realizację inwestycji, 
ponawiamy wniosek w tym roku i startujemy z tym samym projektem. W roku ubiegłym 
nastąpiło juŜ zgłoszenie budowy / wymóg poprzedniego wniosku /, teraz zaktualizowano 
kosztorys o elementy juŜ dokonane przez projektantów. Termin zamknięcia konkursu – do 16 
marca 2009r. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa … - pozytywna. 
Pytań ze strony radnych nie było, zatem przystąpiono do głosowania. 
 
Na Sali 11 radnych 
 
 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 10 radnych 
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Wstrzymała się od głosu  - 1 radna 
 
 
 
Ad. 13 Projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na realizację w 2009r. przez MGOPS w 
Więcborku projektu systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki – 
Priorytet VII „ Promocja Integracji Społecznej, Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie 
aktywnej integracji, Podziałanie 7.1.1. Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez 
ośrodki pomocy społecznej, omówił Dyrektor MGOPS p. Tomasz Siekierka. 
 
Pan Siekierka odczytał poszczególne paragrafy projektu uchwały wraz z uzasadnieniem, które 
radni otrzymali w materiałach na sesję.  

Na realizacje projektu systemowego w 2009 roku w ramach Poddziałania 7.1.1 „Rozwój i 
upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy społecznej" Priorytetu VII Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki dla Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Więcborku przewidziano kwotę 171.716,00 zł, w ramach której 89,5% tj. 153.685,82 zł 
pochodzić będzie z dofinansowania w ramach dotacji rozwojowej, natomiast pozostałe 10,5% tj. 
18.030,18 zł gmina zobowiązana jest zapewnić w ramach środków własnych (wkład własny 
stanowić będą zasiłki celowe). W ramach otrzymanego dofinansowania MGOPS otrzymuje 
takŜe środki na wsparcie zatrudnienia pracownika socjalnego w ramach projektu 
systemowego dzięki czemu gmina Więcbork wypełnia ustawowe kryterium „l pracownik 
socjalny/2000 mieszkańców".Projekt jest opracowywany na podstawie materiałów 
Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, tj. „Zasad przygotowania, realizacji i rozliczania 
projektów systemowych Ośrodków Pomocy Społecznej, Powiatowych Centrów Pomocy 
Rodzinie oraz Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w ramach Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013" z dnia 4 marca 2008 r. oraz pozostałych 
dokumentów programowych dotyczących realizacji projektów systemowych.Przewidywany 
termin realizacji projektu: 01.01.2009 r. -- 31.12.2009 r. Projekt będzie skierowany do osób 
długotrwale bezrobotnych, w wieku aktywności zawodowej, korzystających ze świadczeń 
pomocy społecznej, zamieszkujących na terenie gminy Więcbork.Projekt będzie realizowany 
w oparciu o kontrakty socjalne zawierane przez pracowników socjalnych z osobami 
korzystającymi ze świadczeń pomocy społecznej. Kontrakty przewidują wzajemne zobowiązania 
stron, w tym moŜliwości zastosowania: 
- zasiłków i pomocy w naturze, 
- pracy socjalnej, 
- prac społecznie - uŜytecznych, 
- instrumentów aktywnej integracji. WaŜną role odegrają oferowane w ramach projektu 
następujące formy aktywnej integracji: 
- doradztwo zawodowe, 
- doradztwo psychologiczne, 
- szkolenia podnoszące i uzupełniające kwalifikacje zawodowe. 
 
Opinia Komisji BudŜetu i Finansów – pozytywna 
Pytań ze strony radnych nie było, więc przystąpiono do glosowania. 
 
Uchwałę podjęto jednomyślnie. 
 
Ad. 14 – 16 Projekty uchwał w sprawie gospodarowania mieniem gminy omówił Kierownik 
Referatu UM p. Michał Bąk. 
 



 45 

a) w sprawie sprzedaŜy uŜytkownikowi wieczystemu nieruchomości gruntowej oddanej w 
uŜytkowanie wieczyste. 

 
Z wnioskiem o sprzedaŜ wystąpił p. Michał Mrozik zamieszkały w Bydgoszczy, który 
wykupił budynek naleŜący wcześniej do Gminnej Spółdzielni, gdzie prowadzi stację 
usługowo – diagnostyczną - naprawa samochodów. Grunt pod budynkiem jest w uŜytkowaniu 
wieczystym stąd zbycie go pod usługi musi nastąpić w drodze sprzedaŜy. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa … - pozytywna. 
 
Pytań ze strony radnych nie było, zatem przystąpiono do głosowania.  

 
Uchwałę podjęto jednomyślnie. 

 
 

b) w sprawie odpłatnego nabycia nierucho0mości połoŜonych w Więcborku. 
 
Gmina kontynuuje wykup nieruchomości przeznaczonych w Miejscowym Planie 
Zagospodarowania Przestrzennego pod drogi publiczne. Nieruchomości połoŜone są głównie 
na Osiedlu Piastowskim. Wnioski o wykup wpłynęły od p. Franciszka Siady zamieszkałego 
na ulicy Wodnej / trzy działki /, p. Baś zamieszkałego na I Armii Wojska Polskiego / 1 
działka / oraz Państwa Masiak / niewielka działka na ulicy Kościuszki /. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa … - pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała, jakie jest uzasadnienie wykupu takich klinów, jak w 
przypadku części działki 22/1 i 22/6. 
 
W celu zapewnienia wyjazdów na drogę powiatową – odparł p. Bąk. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję 
 
Więcej pytań ze strony radnych nie padło, zatem przystąpiono do głosowania. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie. 
 
c) w sprawie wyraŜenia zgody na sprzedaŜ lokali mieszkalnych stanowiących własność 

Gminy Więcbork. 
 
      SprzedaŜ lokali następuje na rzecz głównych najemców: 
- p. Eugeniusza Borach zamieszkałego przy ul. Gdańskiej 24, 
- p. Czesława FryŜewskiego zamieszkałego przy ul. Gdańskiej 1/1 
- p. Andrzeja Kotuniak zamieszkałego przy ul. Alei 600 –lecia 11a 
- p. Eufemi Radych zamieszkałej przy ul. Wyzwolenia 6 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję.  
 
Radny Waldemar Kuszewski pytał, dlaczego tylko w jednym przypadku mowa jest o 
sprzedaŜy ułamkowej części działki, a pozostałych tylko o uŜytkowaniu wieczystym. 
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Skarbnik odparł, Ŝe jeŜeli w budynku został sprzedany lokal z uŜytkowaniem wieczystym, to 
dalsze sprzedaŜe odbywają się na tej samej zasadzie. W przypadku, kiedy jest to nowy jedyny 
lokal, który sprzedaje się na własność, pozostałe sprzedaje się równieŜ na własność. 
 
 Przewodniczący RM zamknął dyskusję i przystąpiono do głosowania. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie. 
 
 
Ad. 17  Projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie Gminy Więcbork na 2009r. omówił 
Skarbnik Gminy p. Władysław Rembelski. 
 
Na wstępie Skarbnik powiedział, Ŝe w związku z tym, iŜ BudŜet Państwa został uchwalony 
Minister Finansów jak i jego instytucje / instytucje rządowe / mają obowiązek wydać 
ostateczne decyzje co do dochodów budŜetowych państwa, które przekazywane są 
Jednostkom Samorządu Terytorialnego. Gmina Więcbork otrzymała decyzję Ministra 
Finansów ustalającą ostateczną wielkość subwencji jak równieŜ prognozy naszego udziału w 
podatku od osób fizycznych. Wojewoda wydał decyzje dotyczące dotacji na zadania własne i 
zlecone. 
JeŜeli chodzi o główne zmiany w budŜecie Gminy Więcbork na 2009r., to nastąpiły one w 
dochodach oraz w prawie wszystkich zadaniach inwestycyjnych.  
inwestycyjnych dziale 600 rozdział 60016 zwiększono plan dochodów o dotację z funduszu 
wsparcia o kwotę 400,00 zł z przeznaczeniem na drogę Czarmuń – Puszcza - Zabartowo .  
W dziale 758, rozdział 75801 zwiększono dochody o subwencje oświatową w kwocie 
55.802,00 zł Tu dodał, Ŝe jako gmina jesteśmy w dobrej sytuacji, gdyŜ wszystkie subwencje 
otrzymaliśmy na tym poziomie, a subwencja oświatowa została zwiększona. W dziale 756, 
rozdział 75621 paragraf 0010 zmniejszono dochody z tytułu udziału w podatku od osób 
fizycznych o kwotę 112 ,00 zł. W dziale 852, rozdział 85212 w paragrafie 2010 w wyniku 
zmiany dotacji przez Wojewodę  zmniejszono dochody o 936.000,00 zł / dotacja na zasiłki 
rodzinne, zasiłki alimentacyjne/. W dziale oświaty – 801 Wojewoda zdjął przyznaną 
pierwotnie kwotę 17.400,00 zł przeznaczoną na kształcenie uczniów w przedsiębiorstwach. 
Zakłady takie z mocy prawa  mają otrzymywać cały zwrot, nie naleŜy to do zadań Gminy, bo 
dotyczy szkolnictwa ponadpodstawowego. ponadpodstawowego tej sprawie zostanie 
wystosowane pismo o zwiększenie dotacji. W dziale 852, rozdział 85212 wojewoda 
zmniejszył dotacje o 25.000,00 zł. W dziale 852, rozdział 85295 – pozostała działalność 
Wojewoda zwiększył dochody o kwotę 172.000,00 zł z przeznaczeniem na doŜywianie, tu 
Gmina nasza wystosowała pismo z prośbą o zmniejszenie udziału własnego w tym 
przedsięwzięciu. W dziale 921, rozdział 92109 – zwiększono plan wydatków z uwagi na 
obowiązek uaktualnienia dokumentów o kwotę 149.071,37 zł. W dziale 854, rozdział 85415 – 
Pomoc materialna dla uczniów  zwiększono plan dotacji o kwotę 190.155,00 zł  
 
Nowe inwestycje  
 
W dziale 600 – otrzymano dotację z funduszu wsparcia na kwotę 400.000,00 zł na drogę 
Puszcza – Czarmuń – Zabartowo. Pierwotnie planowano tam nawierzchnie tłuczniową, teraz 
będzie to droga asfaltowa. Z planu inwestycji wyklucza się budowę chodnika przy ul. 
Ogrodowej z uwagi na to Ŝe będzie tam wykonywana w przyszłości ścieŜka rowerowa – 
kwota 15.000,00 zł. W dziale 700, rozdział 70005 na inwestycje  - budowa budynku 
komunalnego w 2009r. przeznacza się kwotę 71.000,00 zł / zdejmuje się ją z przystanku 
autobusowego/ autobusowego tym 62.220,00 zł koszt wykonania dokumentacji tj wypisy z 
rejestru gruntów ok. 100,00 zł, przeprowadzenie badań geologicznych ok. 2.000,00 zł, 
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wykonanie mapy ok. 1.500,00 zł, opracowanie dokumentacji wszystkich przyłączy do 
budynku ok. 5.000,00. Wartość budynku poza wykonaniem dokumentacji i przyłączami  - 
5.156.280,00 zł. Będzie to budynek na 35 lokali mieszkalnych w tym 12 lokali jedno i 
dwuosobowych, 19 lokali dwu i czteroosobowych oraz 4 lokale sześcioosobowe. Propozycją 
jest to, by budynek wybudować jak najszybciej –  okres od podpisania umowy na wykonanie 
dokumentacji 90 dni. Po wykonaniu dokumentacji montaŜ elementów modułowych wynosi 
pięć miesięcy. Istnieje zatem szansa, ze do końca tego roku budynek moŜe powstać. Spłata 
nastąpi w ciągu 15 lat w miesięcznych ratach po 28.646,00 zł, rocznie wyniesie to 343.752,00 
zł. W dziale 754, rozdział 75495 – pozostała działalność Burmistrz proponuje wykonać 
monitoring miasta  - kwota 51.000,00 zł. Za tą kwotę zostaną zamontowane trzy kamery z 
moŜliwością  dołoŜenia kamer w ilości do 18-19. Do systemu monitorującego będą mogli 
włączyć się prywatni przedsiębiorcy. W palnie wydatków zmiany dotyczą przesunięcia kwoty 
70.000,00 zł z działu 921 / pieniądze te przeznaczone były na remont budynku w lasku 
miejskim/ do działu 926 – Sport.  W dziale 926, rozdział 92695 paragraf 4270 zwiększono  o 
12.000,00 zł. Dodatkowo w tym dziale zwiększono wydatki o 50.000,00 zł przeznaczając tą 
kwotę na remont dachu obiektu w lasku miejskim.  W dziale 750, rozdział 75095 – Promocja 
zwiększono wydatki dotyczące udziału w Stowarzyszeniu Lokalna grupa działania  - kwota 
3.360,00 zł stanowiąca składkę członkowską. Ponadto zmiany Wystąpiły równieŜ w 
załączniku dotyczącym Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
gdzie są wykazane dwie zmiany. Pierwsza dotyczy stanu środków obrotowych na koniec roku 
2008. druga związana jest z podjęta na poprzedniej sesji uchwałą odnośnie dofinansowania 
budowy przydomowych oczyszczalni ścieków – zmiana w wydatkach na 28.000,00 zł. Kwota 
dofinansowania nie będzie wyŜsza niŜ 2.000,00 zł. Dotację taką moŜe uzyskać 14 
gospodarstw. Zmianie uległ równieŜ Plan przychodów i rozchodów oraz prognoza długu. 
Spowodowane jest to tym, iŜ pierwotnie planowano przychody z innych źródeł w wysokości 
500.000,00 zł, były one wyŜsze niŜ zakładano o 1 mln zł stąd zmiany. 
JeŜeli chodzi o zmiany jakie nastąpiły w instytucjach kultury. 
MGOK – proponuje się zwiększenie dotacji o około 7.000,00 zł z konkretnym 
przeznaczeniem na wynagrodzenie dla osoby opiekującej się świetlicą w Runowie 
Krajeńskim. Istnieje tam kawiarenka internetowa, która wcześniej finansowana była przez 
Zielona Górę, a od października 2008r., zgodnie z wcześniejszymi załoŜeniami, 
przedsięwzięcie musi przez co najmniej trzy lata finansować nasza Gmina. 
Biblioteka –  tu Skarbnik odwołał się do procedury uchwalania budŜetu.W pierwszym etapie 
sporządzania budŜetu gminy burmistrz wydaje zarządzenie w którym określa  wskaźniki 
dotyczące dochodów, wydatków i płac. Burmistrz określił taki wskaźnik, który miał dotyczyć 
bieŜących. Zarówno MGOK jak i biblioteka wykazały w swoich projektach duŜo więcej niŜ 
wskazywał wskaźnik. W związku z ty, Ŝe zarówno Burmistrz jak i radni za priorytet 
tegorocznego budŜetu wskazali inwestycje poziom dotacji dla instytucji kultury przyjęto na 
poziomie zeszłorocznym powiększonym o procent inflacji. Na Komisji zostały przedstawione 
juŜ poprawione budŜety z informacją, Ŝe pierwotnie były one duŜo, duŜo wyŜsze. Osobiście 
na Komisji BudŜetu i Finansów prosił, by te pieniądze dla instytucji kultury przekazać, gdyŜ 
jak wyliczył kwota 50 tys. zł  jest tym niezbędnym minimum, które pozwoli bibliotece 
prawidłowo funkcjonować. Środki na ten cel pochodzić będą ze zwiększonej subwencji 
oświatowej – 55.802,00 zł / pieniądze wrócą po rozstrzygnięciu konkursu na kanalizację /. 
Na zakończenie Skarbnik powiedział równieŜ o zmianie załącznika wieloletnich inwestycji 
dotyczącej pomocy finansowej dla Powiatu w wysokości 400.000,00 zł w 2010 r. na 
przebudowę drogi powiatowej Nr1125 C relacji Sypniewo – Borzyszkowo na odcinku Lubcza  
- Borzyszkowo o długości 6,098 km / koszt całości inwestycji wynosi 2.400.000,00 zł /. 
 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetu i Finansów przekazując opinię tej Komisji odnośnie 
proponowanych zmian stwierdził, Ŝe bardzo często stawiana jest ona przed faktem 



 48 

dokonanym i ma niewielką alternatywę - albo wyrazi na coś zgodę albo nie. Przykładem 
moŜe być tu  budŜet Biblioteki. Komisja nie kwestionuje tego, Ŝe środki się naleŜą ale jest ona 
przede wszystkim  po to, by stać na straŜy przestrzegania uchwały budŜetowej Gminy. Dziś 
zaledwie po dwóch miesiącach od uchwalenia  budŜetu Gminy okazuje się , Ŝe jej zapisy są 
nieaktualne. Przypomniał równieŜ, Ŝe w momencie kiedy podejmowano uchwałę o rozdziale 
instytucji kultury mówiło się o niewielkich kosztach tej zmiany, teraz w obliczu tego co 
przedstawia się radnym moŜna stwierdzić, Ŝe radnych okłamano. Podobnie wygląda sytuacja 
jeŜeli chodzi o remont budynku w lasku miejskim, gdzie najpierw radni wyrazili zgodę na 
przekazanie środków w celu adaptacji budynku, a potem wyszła sprawa konieczności 
wymiany dachu groŜącego zawaleniem. Jaki w tym przypadku radni maja wybór. Kolejną 
dyskusyjną sprawą jest  propozycja budowy budynku komunalnego. Trudno po krótkim 
nakreśleniu tematu przez Burmistrza na posiedzeniu Komisji i sesji RM podjąć tak powaŜna 
decyzję, jaką jest zaakceptowanie tej inwestycji. Jest to tym bardziej problematyczne, Ŝe radni 
nie znają wielu istotnych szczegółów z tym związanych np. skąd ogrzewanie, koszt 1 m², 
usytuowanie budynku, kto będzie mógł tam zamieszkać itp. Kończąc powiedział, ze opinia 
Komisji BudŜetu i Finansów odnośnie proponowanych przez Burmistrza zmian w budŜecie 
była pozytywna ale nie jednomyślna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski podobnie jak przedmówca nie negował tego, Ŝe bibliotece 
potrzebne są pieniądze. Osobiście jednak, a myśli, Ŝe wielu w tym przypadku go poprze, 
przeciwny jest tworzeniu fikcyjnych budŜetów. Na Komisji BudŜetu i Finansów, kiedy 
opiniowano budŜet Gminy na 2009r., zwrócił uwagę, Ŝe w budŜecie biblioteki jest kilka 
pozycji w których powinny być zabezpieczone środki., a ich nie było. Na pytanie dlaczego tak 
jest uzyskał odpowiedź : „pchnijmy to, później będziemy myśleć”. Zdaniem radnego po raz 
kolejny potwierdza się to, Ŝe jeŜeli gdzieś w budŜecie się „coś zahaczy”, nawet przy 
świadomości, Ŝe są to za małe środki, później powie się radnym, Ŝe skoro zdecydowali się na 
taki krok muszą teraz dołoŜyć. Dla przykładu wskazał na zakup koparki dla ZGK, gdzie była 
mowa o 90.00,00 zł, a potem okazało się, Ŝe wystarczy to jedynie na sprzęt, który moŜna 
zaraz oddać na złom. Odnośnie budynku komunalnego stwierdził jednoznacznie, Ŝe takiej 
procedury przedstawiania, tak waŜnego zagadnienia nie akceptuje tj. kiedy na Komisji temat 
zaczął się rozwijać, ponaglano radnych z uwagi na wyjazd na zebranie sołeckie do Jelenia. 
Pan Kuszewski uznał, Ŝe skoro wyjazd był planowany być moŜe naleŜało ustalić inny termin 
tej Komisji lub przesunąć godziny jej obrad. Inwestycja to koszt rzędu ponad 5 mln zł, 
spłacany sukcesywnie w miesięcznych ratach po 28.000,00 zł – brzmi zachęcająco, ale radni 
nie znają odpowiedzi na tak istotne pytania jak np: jaka firma będzie realizowała inwestycje, 
jaka będzie wartość budynku, jakie są koszty finansowania kredytu kupieckiego które 
poniesie gmina, na jakich zasadach lokale w budynku będą wynajmowane, kto będzie mógł 
ubiegać się o przydział takiego lokalu oraz, co w sytuacji główny najemca po trzech latach 
zwróci się do Gminy z wnioskiem o moŜliwość wykupu lokalu / jak takie sprawy będą 
rozpatrywane /. Powierzchowne podejście do tematu zastanawia tym bardzie, Ŝe przykładowo 
w sprawie budowy kanalizacji radni przynajmniej dwukrotnie spotykali się z Burmistrzem i 
przedstawicielem Firmy „HASKEL”. Być moŜe budŜet tych dwóch inwestycji jest większy, 
ale przecieŜ 5 mln zł, to teŜ nie mało – stanowi to 50 % wydatków inwestycyjnych 
zaplanowanych na 2009r. w naszej gminie. Ostatnią poruszoną w tym wystąpieniu sprawą był 
koszt 1 m² mieszkania, a mianowicie radny zastanawiał się skąd wzięła się podawana kwota 
2.000,00 zł za 1 m², skoro wg tego co spłaci Gmina – 5.156.000,00 zł przez piętnaście lat 
wychodzi, Ŝe będzie to kwota 5.696,00 zł za 1 m². zatem nasuwa się pytanie, czy Gminę stać 
na takie wydatki, kiedy np. w sąsiedniej Krajance moŜna kupić lokal płacąc za 1 m² 2.700,00 
zł w stanie deweloperskim, gdzie na ścianach połoŜone są płytki, na ścianach tynki gipsowe, a 
na podłodze panele. 
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Wobec powyŜszego radny Kuszewski złoŜył wniosek o wyłączenie punktu dotyczącego 
budowy budynku komunalnego oraz zorganizowanie spotkania na którym radni przedyskutują 
temat i rozwaŜą co dalej w tej kwestii zrobić.  
 
Burmistrz Więcborka zabierając głos powiedział, Ŝe jeŜeli chodzi o rozdzielenie instytucji 
kultury, to Gmina Więcbork jest ostatnią w  której taki podział nastąpił, natomiast w uchwale 
zapisane było koszty plus koszt zakupu komputera i oprogramowania komputerowego i to 
zostało przegłosowane. JeŜeli chodzi o nieprzewidziany koszt związany z koniecznością 
remontu dachu na budynku w lasku miejskim, wyjaśnienie jest proste, a mianowicie takie, ze 
nie wszystko da się z góry przewidzieć. Trudno teŜ było załoŜyć, Ŝe ruszenie jednego 
elementu spowoduje konieczność ratowania innego. Co zaś do tematu budynku komunalnego, 
to oferta jego budowy przedstawiona została na styczniowej Komisji Infrastruktury …i radni 
odnieśli się  do niej pozytywnie Burmistrz otrzymał „zielone światło” do czynienia dalszych 
kroków w tej sprawie. Nie została jednak podpisana umowa, bo warunkuje to zgodą państwa. 
Być moŜe w funkcjonowaniu Rady brakuje przepływu informacji, a „przyklepanie tematu” 
wymaga jeszcze jedne opinii Komisji BudŜetu i Finansów. Burmistrz poinformował teŜ, Ŝe w 
kwestii budowy kanalizacji jest w stałym kontakcie z firmą „HASKEL” jednak naleŜy 
zdawać sobie sprawę, Ŝe najtańszym sposobem budowy kanalizacji jest opcja z udziałem 
środków zewnętrznych z Urzędu Marszałkowskiego, dopiero kiedy ta forma nie dojdzie do 
skutku, gmina wejdzie w kontakt z firmą „HASKEL”, która w ramach partnerstwa publiczno 
– prywatnego tą inwestycje zrealizuje. Podkreślił, Ŝe wszystkie koncepcje konsultuje z 
komisjami i ich Przewodniczącymi i to on został „postawiony pod ścianą” gdy na Komisji 
BudŜetu… opiniującej budŜet na 2009r. w ciągu godziny musiał znaleźć 200 tys. 
oszczędności bez wskazania skąd. 
 
Przewodniczący RM poprosił, by w kwestii opiniowania oferty budowy budynku 
komunalnego wypowiedział się Przewodniczący Komisji Rolnictwa….p. Stanisław Piłka.  
 
Radny Stanisław Piłka potwierdził, Ŝe przedmiotowa oferta była przedłoŜona Komisji, której 
Przewodniczy. Radni wówczas stwierdzili, Ŝe propozycja w tym systemie budowy jest 
korzystna. Z takiej oferty skorzystały teŜ ościenne gminy, co równieŜ przemawia na jej 
korzyść. Tak na prawdę nie wiadomo o ile wzrosną w najbliŜszych latach ceny materiałów 
budowlanych, bo niby mówi się o kryzysie finansowym, a uaktualnienie w budŜecie Gminy 
dotyczące Planów Odnowy Miejscowości świadczy o tym, Ŝe ceny materiałów juŜ wzrosły w 
stosunku do roku poprzedniego. Raz jeszcze powtórzył, Ŝe Komisja zaopiniowała ofertę 
pozytywnie. 
 
Radny Jerzy Urbaniak w odpowiedzi na wyjaśnienia Burmistrza przyznał, Ŝe przyjmuje 
całkowicie to, co od niego usłyszał. Podkreślił jednak, Ŝe intencją jego jak i radnego 
Kuszewskiego jest rozwaŜenie znalezienia być moŜe jeszcze korzystniejszej propozycji. 
Podtrzymał teŜ swoje stwierdzenie, Ŝe radni zostali „postawieni pod ścianą” gdyŜ w piśmie 
jakie ma przed sobą jest napisane, ze kwota 50.000,00 zł przeznaczona jest na wypłatę nagród 
jubileuszowych oraz wynagrodzenia dla pracowników. Zatem nie wyraŜenie zgody radnych 
na dokonanie zmiany i przekazanie tych środków bibliotece jest równoznaczne z tym, Ŝe 
pracownicy nie otrzymają naleŜnych im pieniędzy. 
Burmistrz ponownie zabierając głos mówił, Ŝe jeŜeli chodzi o wyliczenia kosztów 1 m², to w 
przypadku gdyby stać nas było na wykup tego mieszkania w tym systemie, na dziś 
kosztowałoby nas to 2.000,00 zł – 2.200,00 zł. Z kolei w przypadku wieloletniego kredytu, o 
czym radny Kuszewski doskonale wie, resztę kwoty stanowi koszt obsługi kredytu. Kierując 
ofertę inwestycji budowy tego budynku na Komisję… Infrastruktury uwaŜał, Ŝe jest ona jak 
najbardziej kompetentna w danej sprawie dziś zarzuca mu się, nie włączenie do dyskusji 
większego gremium.  
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Radny Tadeusz Mrozinski uznał, Ŝe dyskusja jaka się wywiązała nabiera idzie w złym 
kierunku. Opinia jaką przekazał radny Urbaniak była głosem całej Komisji BiF. Według 
radnego rzeczywiście zbyt mało dyskutowało się o inwestycji. Być moŜe wystarczył głos 
Komisji Rolnictwa…. w tej sprawie, ale jest to powaŜne zadanie, a nie wszyscy  radni 
wchodzą w jej skład i stąd zaskoczenie dla członków Komisji BiF. Z tego , co usłyszał, radny 
Kuszewski nie zarzucił Burmistrzowi, Ŝe z taką ofertą wyszedł ale, Ŝe zbyt mało na ten temat 
się dyskutowało. Sam uwaŜa, Ŝe rzeczywiście radni mają zbyt mało informacji, aby od razu 
poprzeć wprowadzenie tej inwestycji. NaleŜy zatem postawić na współpracę -  usiąść, pewne 
szczegóły przedyskutować, dogadać i wypracować jakieś stanowisko. 
 
Radna GraŜyna Sowińska obliczyła, Ŝe skoro plan zakłada wybudowanie 35 mieszkań, a 
Gmina liczy około 12 tysięcy mieszkańców, to kaŜdy z nich na zrealizowanie inwestycji 
musiałby ponieść kwotę 429,00 zł. Pytanie, czy mamy tyle odwagi cywilnej, by powiedzieć 
pozostałym, Ŝe mają tyle pieniędzy dać, aby 35 rodzin mogło mieć mieszkanie. Zastanawiała 
się równieŜ, jakiego rodzaju mały by być te mieszkania, jeŜeli według jej obliczeń wychodzi, 
Ŝe średnia powierzchnia wyniosłaby 25 m². Sama zamieszkuje lokal o powierzchni 27 m² i nie 
jest to na pewno Ŝaden luksus. Zapytała teŜ wprost, czy mają to być „klatki dla królików”. 
Dlaczego mieszkania te mają mieć status mieszkań komunalnych, a nie socjalnych – jaki jest 
ku temu argument. Niejasności zdaniem radnej jest znacznie więcej i dla „oczyszczenia 
atmosfery” naleŜałoby je wyjaśnić.  
 
Radny Waldemar Kuszewski prosił, by poddać pod głosowanie jego wcześniejszy wniosek i 
tym samym wyjaśnić, czy drąŜymy temat dalej. 
 
Radny Tadeusz Mrozinski prosił Burmistrza by przed głosowaniem wniosku powiedział, czy 
wstrzymanie decyzji Rady odnośnie wprowadzenia tej inwestycji do budŜetu nie będzie 
stanowić jakiejś przeszkody. 
 
Burmistrz powiedział, Ŝe oferta wpłynęła do Urzędu Miejskiego 12 stycznia 2009r. i w tym 
teŜ miesiącu została skierowana na posiedzenie Komisji Rolnictwa…. Ceny netto określone 
przez wykonawcę obowiązywały do 28 lutego 2009r. z tym, Ŝe zaakceptował on konieczność 
przedyskutowania tego przez radnych i podjęcia decyzji na sesji. W sytuacji kiedy nie 
przyjmiemy tego na sesji okres preferencyjny się skończy i ceny będą duŜo wyŜsze niŜ 
przedstawione w ofercie. Odpowiadając na pytanie dlaczego maja to być mieszkania 
komunalne wskazał, Ŝe wynika to z faktu, iŜ na liście osób oczekujących  jest duŜo osób 
samotnych i  rodzin dwuosobowych. Ponadto w bloku, który miałby powstać zamieszkaliby 
ludzie, którzy rzetelnie płacą za lokale uŜytkowane obecnie nie zaś ci, którzy mają zaległości. 
Inwestycja pomogłaby niewątpliwie rozładować sytuację mieszkaniową w Gminie, 
przesiedlić mieszkańców baraku przy ulicy Gdańskiej i wykonać remont tego budynku / trzy 
mieszkania  usytuowane na szambie, azbest /. Przypomniał, Ŝe ustawa zobowiązuje Gminę do 
zapewnienia mieszkania socjalnego ludziom z wyrokami eksmisyjnymi. Zatem według jego 
uznania inwestycja ma jak najbardziej słuszne uzasadnienie. Apelował o nie zdejmowanie 
tego punktu z porządku obrad i przegłosowanie. 
 
Radny Jerzy Urbaniak zapytał, czy Urząd Miejski otrzymał jeszcze jakieś inne oferty oprócz 
tej, która jest przedmiotem obecnej dyskusji. 
 
Była oferta budowy domów drewnianych, ale było to duŜo droŜsze i bez moŜliwości 
rozłoŜenia spłaty na raty – odpowiedział Burmistrz. 
 
Radny Stanisław Schwartz poprosił o ogłoszenie dziesięciominutowej przerwy.  
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Jeszcze przed przerwą głos zabrała radna GraŜyna Sowińska, która jak powiedziała zdaje 
sobie sprawę , Ŝe mieszkania to „paląca sprawa”, jednak z tego co wie niebawem zwolni się 
budynek o powierzchni 1,722 m², więc pyta jakie są wobec niego plany gminy. 
 
Burmistrz zauwaŜył, Ŝe lwia część metraŜu pozostaje w dzierŜawie szpitala / rehabilitacja / i 
nikt nie zamierza ich stamtąd wyrzucić. Pozostała część pomieszczeń zaadaptowana  będzie 
na biura dla UM i archiwum, które musi spełniać określone wymogi / zalecenia pokontrolne/.   
 
Dzieląc powierzchnię na trzy kondygnacje i tak uzyskujemy ok. 600 m², zatem czy aŜ tyle 
potrzeba na przeniesienie archiwum i czy w najbliŜszym czasie w UM planuje się tak znaczny 
wzrost zatrudnienia wymagający przeniesienia urzędników UM – mówiła radna Sowińska 
 
W tym miejscu Przewodniczący RM ogłosił wnioskowaną wcześniej dziesięciominutową 
przerwę w obradach. 
 
Po przerwie obrady wznowiono. 
 
Przewodniczący RM przekazał głos Burmistrzowi Więcborka, który poinformował, Ŝe 
przeprowadził rozmowę z firma, która złoŜyła ofertę i zgodziła się ona ją przedłuŜyć do końca 
marca 2009r. W związku z powyŜszym zaproponował zdjęcie tego punktu dotyczącego zmian 
w budŜecie z dzisiejszej sesji. Takie rozwiązanie pozwoli na głębsze przedyskutowanie 
zagadnienia i podjęcie ostatecznej decyzji na kolejnej sesji. 
 
Skarbnik Gminy w imieniu Burmistrza złoŜył autopoprawkę w zmianach planu budŜetu tj. 
wyrzucenie z zadań inwestycyjnych na 2009r. całkowicie zadania w wysokości 71.000,00 zl. 
Ponadto w planie wydatków w dziale 700, rozdział 70005 paragraf 6050  zmniejszenie 
zwiększenia wydatków o 71.000,00 zł oraz w dziale 801, rozdziale 80101 paragrafie 4010 
zmniejszenie wydatków o 71.000,00 zł. Dodał teŜ, Ŝe z uwagi na to, iŜ radni nie mają na tą 
chwilę pełnego obrazu tej uchwały na kolejnej sesji przekaŜe im całość z naniesionymi 
zmianami, by byli oni pewni, Ŝe poprawki naniesiono. 
 
Przewodniczący RM proponował, by zorganizować robocze spotkanie radnych poświęcone 
właśnie w tej sprawie.  
Radni zaaprobowali propozycję. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała czy istnieje konieczność zwiększania budŜetu MGOK o 
kwotę 7.000,00 zł, skoro zabezpieczono wcześniej kwotę 32.000,00 zł dla świetlic wiejskich. 
Być moŜe jest moŜliwość wygospodarowania tych środków z tej kwoty. Zastanawiała się, czy 
rzeczywiście pieniądze te zostaną spoŜytkowane przez te szesnaście świetlic. 
 
Przewodniczący RM stwierdził jednoznacznie, Ŝe została podjęta uchwała i pieniądze o 
których mówi radna są pieniędzmi znaczonymi. Nie ma tu mowy o przeznaczaniu ich na inny 
cel. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zgodziła się z przedmówcą, Ŝe istnieje coś takiego jak pieniądze 
znaczone ale zdarzają się w tej materii odstępstwa. Przypomina sobie jednak jaka była 
dyskusja radnych nad pula tych 32.000,00 zł, gdzie od początku mówiono, Ŝe nie wszystkie 
świetlice funkcjonują. Poza tym do tej pory za tego, co wie było czterech lub pięciu, dziwi 
zatem nagła aktywacja pozostałych. 
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Motywacja takiego rozdziału środków jest jak najbardziej uzasadniona, mówiąc wprost czysto 
ludzka. Kto chciałby opiekować się świetlicą za darmo za darmo. Jak powiedzieć cyt. „macie 
świetlice, ale nie dostaniecie nic, bo nic nie organizujecie”. Trudno wymagać, Ŝeby w tych 
placówkach za te pieniądze prowadzone były zajęcia np.  małych form teatralnych, czy sekcji 
baletowej – mówił Przewodniczący RM.  
 
Czy w listopadzie kiedy był tworzony budŜet nikt nie miał świadomości, Ŝe takie pieniądze 
trzeba mieć. Skoro umowa była umową wieloletnią, przez rok opiekunka świetlicy w 
Runowie opłacana była ze środków zewnętrznych, istniała chyba świadomość, Ŝe przez 
kolejne lata cięŜar finansowania spadnie na gminę. Jest to kolejny przykład na to, Ŝe znowu 
ktoś coś przeoczył. – mówiła radna Sowińska. 
 
Zarówno Dom Kultury jak i Biblioteka jako instytucje kultury otrzymują dotację podmiotową 
i one decydują na co środki przeznaczyć. 
 
Nie rozumiem, czy Dyrektor MGOK nie wiedział, Ŝe musi mieć pieniądze na zatrudnienie 
opiekuna. Kto w tym przypadku jest winien zaistniałej sytuacji – pytała dalej radna Sowińska. 
Niech teraz sobie Dyrektor MGOK radzi. Dlaczego dodawać mu kolejne 7.000,00 zł do 
budŜetu. Powiedziała, Ŝe być moŜe źle zabrzmiało to co powiedziała nie ma tu jednak 
wielkiej pretensji do Dyrektora Domu Kultury. Jednak wszystko wskazuje na to, Ŝe znowu 
przeoczono coś, co niesie za sobą konsekwencje finansowe dla Gminy. Kto podpisywał tą 
umowę, czy to była umowa między: Gminą, Dyrektorem MGOK, Burmistrzem. 
 
 Skarbnik powiedział, Ŝe jeŜeli chodzi o środki unijne to w kaŜdym przypadku zawierana jest 
ona przez Gminę. Umowę podpisuje Burmistrz, a Skarbnik daje kontrasygnatę. Poinformował 
równieŜ, Ŝe Dom Kultury finansuje opiekunkę świetlicy w Runowie juŜ od października 
2008r. 
 
Radny Kosiniak prosząc o głos powiedział, Ŝe słowa, które padły odebrał jako atak na wieś. 
Prawda jest taka, Ŝe przez wiele lat mieszkańcy wsi opiekowali się świetlicami społecznie. Na 
zebraniach sołeckich upominali się jednak, by choć w niewielkim stopniu to ich 
zaangaŜowanie zrekompensować, co zostało zaakceptowane i przyjęte w budŜecie. Co więcej 
zainteresowani wiedzą, Ŝe takie pieniądze zostały w budŜecie zabezpieczone. Jak, zatem 
radna wyobraŜa sobie, Ŝeby je dzisiaj z budŜetu zdjąć. 
 
Radna Sowińska ubolewała, Ŝe jej słowa odebrane zostały jako atak na wieś. Jej 
uzasadnieniem dla zdjęcia 7.000,00 zł ze środków dla opiekunów świetlic było to, Ŝe w 
proponowanych zmianach w budŜecie chodziło równieŜ o świetlicę. Przypomniała teŜ, jak na 
jednej z  posiedzeń Komisji Oświaty Kultury i Sportu wyraźnie było powiedziane, Ŝe nie 
funkcjonuje wszystkie szesnaście świetlic i te 32.000,00 zł jest dane z bardzo duŜym 
okładem. Co niektórzy upierali się przy tym, by środki zabezpieczyć, bo obiecali je podczas 
zebrań wiejskich. Zwróciła się tu do Przewodniczącego RM, by zaprzeczył jeŜeli taka 
sytuacja nie miała miejsca. 
 
Przewodniczący odparł, ze na pewno nikt z radnych nie spotyka się na zebraniach wiejskich i 
nie obiecuje tzw. „kiełbasy wyborczej” – 150,00 zł za coś, co się ludziom naleŜy. Zarówno na 
Komisjach jak i na sesji mówiono o tym, Ŝe nie wszędzie świetlice są np. Górowatki, Zgniłka, 
czy Dalkowo i tych sołectw nie brano pod uwagę. Opiekunowie dostają 150,00 zł brutto czyli 
„na rękę” jakieś 115,00 zł – dlaczego akurat tu szukamy oszczędności – pytał. 
 
Burmistrz Więcborka zwracając się do radnej Sowińskiej powiedział, Ŝe jeŜeli środki w 
kwocie 32.000,00 zł nie zostaną wykorzystane wrócą z powrotem pod obrady. Natomiast na 
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pytanie cyt.: „kto jest winny”, Ŝe gmina musi szukać pieniędzy na opiekuna świetlicy w 
Runowie stwierdził, Ŝe on. Część pracy zleca do wykonania pracownikom i jeŜeli nie jest w 
stanie wszystkiego ogarnąć, przeanalizować wszystkich umów, a pracownicy tego nie 
dopilnują, to właśnie on jako odpowiedzialny za cały aparat administracyjny Urzędu 
Miejskiego i to jego naleŜy ukarać. Przeoczył omawianą kwestię przy konstruowaniu budŜetu 
i jeŜeli radni czują się wprowadzeni w błąd, to przeprasza. 
 
Radny Waldemar Kuszewski prosił, by Radca Prawny UM określił, czy zgłoszony przez 
niego wniosek powinien być poddany pod glosowanie. 
 
Wniosek wcześniejszy stał się bezprzedmiotowy z chwilą, kiedy Burmistrz wycofał zmianę z 
budŜetu – wyjaśnił p. Hoffman. 
 
Radna Beata Lida broniła radnej Sowińskiej, która podsunęła pomysł gdzie brakujących 
7.000,00 zł szukać. Prawda jest taka, Ŝe rzeczywiście nie wszystkie świetlice wiejskie 
funkcjonują, a 3 na 16 prawdopodobnie nie otworzą drzwi przez cały rok. Radna Sowińska 
szukała rozwiązań, a przedmówcy ją „zaatakowali”. 
 
Radny Stanisław Piłka uznał, Ŝe  temat jest dyskusyjny. Fundusze sołeckie są bardzo skromne 
i na pewno nie moŜna z tych pieniędzy zabierać jeszcze na opłacenie świetlicowych. 
Niewłaściwe jest takŜe zakładanie z góry, Ŝe nie wszystkie świetlice działają i środki nie 
zostaną wykorzystane. Pod znakiem zapytania stoi pozyskanie środków zewnętrznych  na 
remonty świetlic i dziś jeszcze chcemy zabrać im te środki.   
 
Radny Roman Mroczkowski mówił, Ŝe pieniędzy powinno być przekazanych tyle ile 
podpisano umów ze świetlicowymi. 
 
Przewodniczący RM wyjaśnił, Ŝe na spotkaniu z sołtysami był Dyrektor Domu Kultury i 
podano informację, Ŝe MGOK będzie zawierał umowy z opiekunami świetlic poszczególnych 
sołectw. Zatem od strony formalnej w tym zakresie to Mrok powinien współpracować z 
sołectwami. 
 
JeŜeli walczymy o oszczędności, dlaczego nie szukamy ich na przykład w oświetleniu 
ulicznym, które pali się w ciągu dnia – mówił radny Kosiniak. 
 
Radny Waldemar Kuszewski stwierdził, Ŝe z tego co usłyszał wywnioskował, Ŝe nie musimy 
dawać tych 6.000,00 zł, bo MGOK takie środki posiada. Natomiast, jeŜeli w tym przypadku 
jest mowa o dotacji podmiotowej, to na jakiej podstawie radni mają przyjąć, Ŝe dyrektor tych 
środków nie ma. Prosił teŜ, by nie uŜywać stwierdzenia, Ŝe radni chcą „coś” wsi zabrać, bo 
dyskusja toczy się wokół tego, aby „coś” zwiększyć. Rozumując, bowiem w tych kategoriach 
naleŜałoby uznać, Ŝe do biblioteki nie dajemy 50.000,00 zł, a zabieramy tyle, gdyŜ Pani 
Dyrektor wnioskowała o 100.000,00 zł. Ponadto skoro radnym w poruszanej kwestii 
przypisuje się działanie przeciwko wsi, to jego wniosek dotyczący zdjęcia ze zmian w 
budŜecie inwestycji budowy budynku komunalnego, moŜna byłoby uznać jako działanie 
przeciwko miastu. Być moŜe temat odsunięto w czasie, ale jako radny ma na względzie dobro  
całej Gminy nie dzieląc jej na miasto, wieś, Więcbork, czy Sypniewo. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała, czy istnieje moŜliwość pozyskania środków z innych źródeł 
na remont budynku w lasku miejskim, czy jest to na tyle „paląca” sprawa, Ŝe nie moŜna z tym 
zwlekać. 
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Burmistrz powiedział, Ŝe stan techniczny budynku jest zły o czym moŜe świadczyć fakt, 
konieczności wymiany instalacji elektrycznej, likwidacja gniazd szczurów, szerszeni, obecna 
na ścianach i dachu zgnilizna i nieszczelny dach. Wobec powyŜszego uznano, Ŝe nie ma na co 
czekać. Pewne rzeczy trzeba wykonać i na to właśnie przeznaczone są ujęte w zmianach 
budŜetu gminy pieniądze. 
 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusje i przystąpiono do głosowania. 
 

Na sali 12 radnych 
 

Za przyjęciem uchwały głosowało  - 8 radnych 
Przeciwna    - 1 radna 

Wstrzymało się od głosu  - 3 radnych 
 
 
 
Ad. 18  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielił Burmistrz Wi ęcborka. 
 
Odpowiedzi na interpelacje z poprzedniej sesji 
 
- Konkurs pn. „prace społeczno uŜyteczne oraz roboty publiczne na rzecz budownictwa 
socjalnego – zwiększenie gminnego zasobu lokali mieszkalnych” organizowany przez 
Ministerstwo Pracy i Polityki społecznej jest skierowany do samorządów gminnych i podlega 
na przygotowaniu osób do udziału w lokalnym programie runku pracy ( szkolenia 
przygotowujące  do wykonywania określonych rodzajów prac w wyznaczonych obiektach 
budownictwa socjalnego). Ewentualna dotacja w wysokości do 100.000,00 zł przeznaczona 
moŜe być wyłącznie na szkolenie osób bezrobotnych oraz zakup podstawowych materiałów, 
narzędzi i sprzętu technicznego do szkoleń. W ramach programu nie przewiduje się dotacji na 
remont budynków pod mieszkania socjalne.  
- Obecna lokalizacja przystanku jest rozwiązaniem tymczasowym do momentu budowy 
nowego na terenie dawnego zakładu „GABI-BIS” . 
- Przepust na ulicy Lipowej w Więcborku zostanie wyczyszczony w okresie wiosennym (do 
końca kwietnia). 
- Modernizacja drogi Borzyszkowo-Czarmuń nastąpi w uzgodnieniu z Zarządem Dróg 
Powiatowym w 2009 r. -  zadanie ujęte w budŜecie powiatu (100 tys. zł).  
- Pniak  z zatoczki przy przedszkolu w Borzyszkowie usunięty zostanie w okresie 
wiosennym. 
- Dziury na ulicy StraŜackiej i Szkolnej w Sypniewie zostały połatane „na gorąco” przez 
wynajętą firmę z Nakła. 
 
Odpowiedzi na interpelacje z bieŜącej sesji: 
 

• Parking przy ulicy Wodnej zostanie oddany do uŜytku 31 marca 2009r. Natomiast warunki 
korzystania z niego powinny być przedmiotem obrad Komisji Rolnictwa ... 

• Temat punktów świetlnych został omówiony w punkcie obrad dotyczącym interpelacji 
radnych. W budŜecie na 2009r. nie ma zabezpieczonych środków na ten cel. 

• Parking przy ulicy wodnej i Potulickich leŜy w strefie „A” – zabytkowej. Na dziś uzyskano 
juŜ zgodę konserwatora Zabytków i Zarządu Wojewódzkiego Dróg, zatem uregulowanie 
organizacji ruchu po oddaniu parkingu przy kościele i zaplanowanej w budŜecie gminy 
zmianie nawierzchni, nastąpi w maju lub czerwcu. ZałoŜenia są takie, Ŝe wjazd będzie od 
strony kościoła, a wyjazd na drogę wojewódzką. 
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• Odnośnie mobilizacji do pozyskiwania środków zewnętrznych Burmistrz wystosuje pismo do 
wszystkich podległych mu jednostek z zapytaniem jakie było pozyskanie w ramach 
zaistniałych moŜliwości oraz jakie w tym względzie są plany w najbliŜszym czasie. 

• W zeszłym roku Klub Sportowy „GROM” w ramach pozyskanych środków zewnętrznych 
zakupił między innymi bramki aluminiowe i zadaszenia z pleksi dla sędziów i zawodników, a 
część ze środków przeznaczono na zakup nagłośnienia  
     / prawdopodobnie była to kwota 20.000,00 zł z Urzędu Marszałkowskiego/. 

• Pieniądze na sport w ranach organizacji poŜytku publicznego rozdziela Burmistrz po 
zasięgnięciu opinii specjalnej Komisji. Tylko w jednym przypadku Burmistrz podjął decyzję 
o zmianie proporcji finansowania. Generalnie jednak przystał na propozycje Komisji. 

• JeŜeli gmina dysponuje w chwili obecnej odpowiednim kruszywem droga Nowy Dwór – 
Zakrzewek zostanie połatana. Są jednak plany, by w przyszłym roku ze środków FOGR 
wykonać na tym odcinku dywanik asfaltowy. 

• W sprawie wyregulowania oświetlenia, gmina w dalszym ciągu będzie monitowała w 
Zakładzie Energetycznym. 

• Zarówno na przystanek autobusowy przy ulicy Powstańców Wielkopolskich jak i przy ulicy 
Gdańskiej wysłana zostanie ekipa celem wyrównania terenu. 

• Pan Dropinski w rozmowach z Burmistrzem nigdy nie wspominał o Regulaminie. Generalnie 
remonty wykonywane są tam gdzie zachodzi taka potrzeba, poniewaŜ ogromne zaległości 
czynszowe powodują, Ŝe nie bardzo jest za co remontować. Co zaś do ustawy o 
zamówieniach publicznych, to na pewno obowiązuje ona AZK – kwota zamówień 
publicznych wynosi 15 tys. EURO i tu jest duŜa dowolność. Nigdy jednak nie robił pod tym 
kontem kontroli w AZK, bo Ŝadnych negatywnych sygnałów w tej kwestii do niego nie 
dotarły. W związku ze zgłoszoną interpelacją  zwróci się na piśmie do p. Dropinskiego  o 
wyjaśnienie na jakich zasadach następuje wybór usługodawcy, który wykonuje remonty. 

• JeŜeli chodzi o negocjacje z energetyką, to jest jak najbardziej „za”.   
 
Radna GraŜyna Sowińska nie do końca była usatysfakcjonowana odpowiedzią na zgłoszona 
interpelację rozumie jednak, Ŝe Burmistrz nie dysponuje szczegółową wiedzą na wskazany temat.  
Wie, Ŝe próg zamówień publicznych jest dosyć wysoki, ale przecieŜ wiadomo, iŜ pewnego 
rodzaju usług jest określona ilość. Chodzi jej przede wszystkim o to, aby doprecyzować 
wszelkiego rodzaju regulaminy w zakresie obowiązków właściciela i najemcy  i wyeliminować 
nagminne naciąganie w tym względzie. Zdaniem radnej naleŜałoby unikać sytuacji w których 
gmina ponosi wcale nie małe koszty czegoś, co wcale nie leŜy w jej gestii. Uznała, Ŝe władnym 
do załatwienia tych spraw jest właśnie Burmistrz, zatem prosiła by dopilnował on tych spraw.  
 
 Z kolei radny Kuszewski przedstawił sytuację jaka miała miejsce w jednej ze Wspólnot 
Mieszkaniowych w których zarządcą jest AZK, gdzie Wspólnota wyraziła zgodę na 
zaadaptowanie części korytarza przez jednego z lokatorów w której znajdował się licznik i 
główne zabezpieczenie prądu. Po czasie okazało się, Ŝe wyŜej wymienione urządzenia nie mogą 
być w mieszkaniu tylko w części wspólnej. PowyŜsze wykonano ale niestety koszty przeniesienia 
musiała ponieść Wspólnota, czyli równieŜ i gmina. Warto zatem nad pewnymi sprawami „się 
pochylić” i je przeanalizować.       
 
Ad. 19 Wolne wnioski i informacje. 
 
W tej części obrad ustalono na 17.03.2009r. termin spotkania radnych z Burmistrzem w celu 
szczegółowego przeanalizowania oferty dotyczącej budowy bloku komunalnego. 
 
Obecny na sesji Redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych” p. Leszek Skaza informując o 
rozpoczęciu obchodów 650-lecia nadania praw miejskich Kamieniowi Krajeńskiemu, stwierdził 
Ŝe wielkim nietaktem była sytuacja, iŜ na uroczystej sesji temu poświęconej zabrakło 
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przedstawicieli władz samorządowych gminy Więcbork. Wszystkie inne gminy powiatu i 
sąsiadujące z Kamieniem były reprezentowane przez przewodniczących Rad i Burmistrzów. Jego 
zdaniem był to afront wyrządzony gminie Kamień i jej mieszkańcom. 
 
Burmistrz odpowiedział, Ŝe sytuacja ta nie była zamierzona – i Ŝe przeprosił później Burmistrza 
Kamienia, ale uczestniczyć w sesji w Kamieniu nie pozwoliła mu choroba. RównieŜ 
przewodniczący Rady poinformował, Ŝe jego nieobecność była spowodowana problemami 
zdrowotnymi. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała, czy istnieje moŜliwość zwolnienia z podatku od nieruchomości 
mieszkańców Osiedla Piastowskiego, którzy w ramach środków własnych zakupiliby polbruk na 
utwardzenie dróg osiedlowych. Wyliczyła, Ŝe koszt jaki przypadłby na właściciela posesji to 
kwota około 6.000,00 zł, a to jej zdaniem, to niewiele  w porównaniu z kosztami budowy 
nieruchomości.  
  
Burmistrz widział moŜliwość zrealizowania tego zadania ale w ramach kredytu kupieckiego i 
dopiero po wykonaniu na Osiedlu kanalizacji. 
 
Skarbnik dopowiedział, Ŝe osobiście nie podpisze się pod propozycja złoŜona przez radną gdyŜ w 
takim przypadku uszczuplono by subwencję drogową gminie. 
 
Tym akcentem zakończono  obrady. 
 
Przewodniczący RM słowami „zamykam obrady trzydziestej sesji Rady Miejskiej w Więcborku” 
zamknął obrady. 
 
 
Prot. I. Mrozek, L. Halkiewicz 
 
 
 
 
 
       Przewodniczący Rady Miejskiej 
 
                                                                                  mgr inŜ. Jozef Kujawiak 
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